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Old tunes from the combat trumpet i 

 

Her bronze skin 

Torn from intentions  

By the edge of canyons  

And the bayonet bullets  

Honoured by responses  

To its battle song  

Let’s attack 

Without retreat! 

 

Defending ideas  

Allende throws  

A testament of words:  

"Miguel, it is now  

The turn of your bullets” 

 

Miguel answers: 

"Then, do ask the soldiers 

To disobey their officers 

Ask them to join the people  

To whom they belong. 

 

 



But Allende commands  

To his followers 

To not resist, 

To return to their homes 

 

Ensuing, the fascist repression  

Makes its way into avenues  

Vomits lead on people’s back  

Throw bodies at the Mapocho river 

 

But MIR does not hesitate for a second  

 

It was the word by men 

It was the solemn oath 

On September 11, 1973 

To meet the iron with the iron 

In Santiago squares 

In factories and avenues  

There was Miguel Enríquez 

With van Schouwen and Pascal  

And four hundred in barracks  

With their finger on the trigger  

 

And one in Concepción 

Asking for the order 

To initiate the charge 



For I was prepared  

By the blood pact  

And The Plan Militar 

De Emergencia ii 

 

Still, the regional leader  

Ordered withdrawal 

Before the advance 

He repeated the same shame  

To the working class 

“Go to hide without combat 

This enemy we can’t defeat”  

 

But so we libertarians  

Trained in contempt  

To orders without principles  

From bureaucrats and worms  

We picked up the tunes 

Of B-Flat on fire  

Sent by the trumpet 

Of comrades in Santiago 

 

And we went to the rooftops  

To designated positions 

As devised by the Plan  

In the centre of the city 



 

We left the smoke 

Of inferior guns 

In the uneven fighting 

On Colo-Colo street  

We wrote poetry 

With lead 

We fired symbols 

Without rage 

 

And then we hid  

As long safe houses  

Existed 

But also did 

The reasonable fear 

Of theirs owners 

And then we were 

Again in the open 

And then in the Stadium 

And then in Quiriquina 

When the newspaper wrote: 

“There they are  

For shooting the military 

with their firearms" iii 



 
i From the book Si Bemol de Combate. M Ferradade Noli. Libertarian 
Books Europe, 2021. https://libertarianbooks.eu/2021/05/17/si-
bemol-de-combate/  

ii The “Contingency Military Plan of the Mir”, agreed in the 
organization in the months prior September 11, 1973, in the eventuality 
of a coup d’état. It was only poorly implemented in Concepción. 
iii La Tercera, October 6, 1973. 

https://libertarianbooks.eu/2021/05/17/si-bemol-de-combate/
https://libertarianbooks.eu/2021/05/17/si-bemol-de-combate/
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Prologue 

Be known that this is not a political book, nor it has the slightest 
intention of provoking, or making more or less pleased, anyone 
inside or outside the good old MIR. I respect all, beyond 
differences. Here, I only bring further details of my simple 
participation in the events, complementing what I have revealed 
in my earlier books. 1  
 
In another book, Esistenza Dialettica 2 I told how human 
behaviour, unpredictably, demonstrates itself being so different –
at times the opposite– of what we would have expected. Among 
our good guys struggling for a good cause, some demonstrate that 
is their personal hate, or just envy, which nihilates both fair 
comradery and jeopardize the struggle itself.  
 

 
1 Rebeldes Con Causa. [Spanish] Libertarian Books Europe, 2020. 
https://libertarianbooks.eu/2020/06/15/rebeldes-con-causa/ 

Con Bautista van Schouwen. Libertarian Books Europe, 2018. 
[Spanish] https://libertarianbooks.eu/2018/12/22/con-bautista-van-
schouwen/  

Los que fundamos el MIR.  [Spanish] Libertarian Books Europe, 2021. 
https://libertarianbooks.eu/2021/03/03/los-que-fundamos-el-mir-
origenes-del-movimiento-de-izquierda-revolucionaria/ 

Pablo de Rokha y la joven generación del MIR. [Spanish] Libertarian 
Books Europe, 2019. https://libertarianbooks.eu/2019/03/27/pablo-
de-rokha-y-la-joven-generacion-del-mir/ 
2 Esistenza Dialettica [Italian] 
https://libertarianbooks.eu/2021/05/06/esistenza-dialettica/  
 

https://libertarianbooks.eu/2020/06/15/rebeldes-con-causa/
https://libertarianbooks.eu/2018/12/22/con-bautista-van-schouwen/
https://libertarianbooks.eu/2018/12/22/con-bautista-van-schouwen/
https://libertarianbooks.eu/2021/03/03/los-que-fundamos-el-mir-origenes-del-movimiento-de-izquierda-revolucionaria/
https://libertarianbooks.eu/2021/03/03/los-que-fundamos-el-mir-origenes-del-movimiento-de-izquierda-revolucionaria/
https://libertarianbooks.eu/2019/03/27/pablo-de-rokha-y-la-joven-generacion-del-mir/
https://libertarianbooks.eu/2019/03/27/pablo-de-rokha-y-la-joven-generacion-del-mir/
https://libertarianbooks.eu/2021/05/06/esistenza-dialettica/
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Conversely, among the bad guys –meaning our armed enemies in 
the resistance, and ensuing, our imprisonment guards– some 
would behave with compassion, and at a great risk for themselves. 
This book further tells some of those episodes, like when I was 
literally ‘rescued by military from the military’, which kept me in 
captivity in Concepción Stadium in 1975.  
 
All which do not contradict the reality of the ferociously cruel, 
criminal or psychotic, standard behaviour of DINA agents, 
receiving orders ultimately coming  from Pinochet. 3 And I 
couldn’t resist to add: Also the behaviour of his politicians, priests, 
and judges. Again the paradox, not all the priests. 
 
In sum, this book consists partly in my own testimony of 
happenings in which I have been a direct participant. It also 
includes texts from an interview by another author, referring 
whereabouts of my time as political prisoner in Pinochet’s Chile.  
Thereafter, I reveal some counterintelligence activities of MIR in 
1977, of which I was responsible for the Scandinavian countries, 
in dealing with Pinochet’s Operation Condor.4 Lastly, it is about 
my campaign to bring the Chilean dictator  to an European court 
of Justice.   
 
Therefore, in a multiple sense, this book may be well regarded as 
an autobiographic text. It took many years until these dramatic 

 
3 General Manuel Contreras, DINA’s director,  blamed  Pinochet  “for 
the abuses committed by the feared security service (DINA)”. AP: 
Jailed general blames Pinochet for abuses. 
https://gulfnews.com/world/americas/jailed-general-blames-
pinochet-for-abuses-1.287791  
4 Operación Cóndor was a killing enterprise devised by the Chilean 
Junta, aimed to liquidate (as they did) oppositional leaders living in 
exile, as well MIR and JCR militants.  

https://gulfnews.com/world/americas/jailed-general-blames-pinochet-for-abuses-1.287791
https://gulfnews.com/world/americas/jailed-general-blames-pinochet-for-abuses-1.287791
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episodes, which I have personally lived in and lived with, have 
finally taken a book shape.  
 
As it is common among ex political prisoners –or prisoners in 
general, such as POWs– that have endured captivity in enemy’s 
hands, there is a ‘natural’ reluctance to describe that captivity in 
detail. That not only referred to the classical ‘interrogations’, the 
torture experiences, etc., but also to the psycho-affective 
concomitants that constitute the sad experience of loneliness and 
confinement amidst cruelty. 
 
Secondly, there was, during the first years after liberation from 
political prisons, the cautious behaviour of not reveal anything 
that could even remotely put at risk those still in captivity, or “at 
large” in clandestine activities of resistance. For instance –as I 
have written– it took me about 34 years to disclose the full name 
of a prisoner comrade, whom I believe saved my life by not 
revealing –not even under the harsh torture he was subjected to 
at the Naval Base of Talcahuano– that at the moment of the 
military coup I was a clandestine member of the Organization 
Committee of MIR 5 in the southern region of Concepción. 6 

 
5 Movimiento de Izquierda Revolucionaria (Movement of the 
Revolutionary Left), the principal politico-military organization in the 
Resistance against Augusto Pinochet dictatorship. Wikipedia: “Chilean 
left-wing political organization and former urban guerrilla 
organization founded on October 12, 1965. At its height in 1973, the 
MIR numbered about 10,000 members and associates”. 
https://en.wikipedia.org/wiki/Revolutionary_Left_Movement_(Chile)  
 

6 He is my friend and colleague Dr Renato Valdés Olmos. MD and 
distinguished research leader in nuclear medicine at a Dutch 
university. He was, at the time of our capture and imprisonment, head 
of the Organization Committee of MIR in Concepción. 

https://en.wikipedia.org/wiki/Chile
https://en.wikipedia.org/wiki/Left-wing
https://en.wikipedia.org/wiki/Urban_guerrilla_warfare
https://en.wikipedia.org/wiki/Revolutionary_Left_Movement_(Chile)
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In spite that several times I was asked to write about these 
personal experiences, I went on declining it, including interviews. 
Which costed me some sadness –as authors of biographical books 
have, in some cases, given wrong or incomplete information about 
my whereabouts in MIR and of the political peers around me.  
 
So, in the beginning of this millennium I started replying to 
interviews, although limited to only academics or senior 
university students preparing their doctoral thesis on historical 
themes of Chile, and of MIR in particular. I also had a limited 
correspondence with serious authors and journalists. However, 
the first account written of my own happened only in 2008 –I was 
then 65 years old – and after a request of the City of Noli, in 
Liguria, Italy. It was on occasion of their celebration of the 100th 
anniversary of Salvador Allende’s birth. That report is included 
this book.  
 
The same year, I wrote a text in homage to Nelson Gutiérrez –an 
academic from Concepción and member of the MIR’s political 
leadership. 7   
 
Before that, in 2002, I had given a report of my ‘adventures’ while 
prisoner at the Concepción Stadium and the circumstances of my 
release, to Anna-Leena Jarva, in Finland. Her text is also 
reproduced here. 
 
The present text has been formed in five parts and one 
introduction:   

 
7 En memoria de Nelson Gutiérrez y la vida ideológica. Libertarian 
Books, Sweden. https://libertarianbooks.eu/2019/12/11/en-memoria-
de-nelson-gutierrez-y-la-vida-ideologica/  

https://libertarianbooks.eu/2019/12/11/en-memoria-de-nelson-gutierrez-y-la-vida-ideologica/
https://libertarianbooks.eu/2019/12/11/en-memoria-de-nelson-gutierrez-y-la-vida-ideologica/
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Introduction: What went on in our resistance in 
Concepción on the 11 of September 1973 and in days 
thereafter. My departure from MIR in 1977, twelve years 
after we found it. 

 

Part 1: That morning of September 11, 1973. A 
personal testimony 
 

Part 2: After capture, imprisoned in the Concepción 
Stadium.  

 

Part 3: Imprisoned in Quiriquina Island. 
 

Part 4: Fighting Pinochet’s Operation Condor in the Nordic 
countries. 

 

Part 5: I file Pinochet. This is what I had done for the 
extradition of Augusto Pinochet, aiming to take him to a 
court of justice in Europe, for his crimes against human 
rights, and as ultimate responsible of the killings, 
disappearances, illegal imprisonments and torture of 
prisoners that opposed his brutal rule. 

 
One issue left to be corrected in this publication –I’ll try to do it in 
a revised version, as soon as find the time–  is the repetition of 
information which sometimes appears in more than one section. 
The reason for that,  is that in this book I have integrated texts that 
have been written or published in different epochs, but in some 
cases mentioning  a same issue although in a different context. 
 
Some sources mentioned in this book have been updated in 2021. 
A more detailed description of some episodes here –namely 
referring the Navy guards at prisoners camp in Quiriquina Island, 
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is found in Lo Paradojal de la Vida. 8 Details on Gendarmerie 
lieutenant Vallejos’ behaviour in the Concepción Stadium, found 
in Rebeldes Con Causa. 9  And the full episode in the background 
of the helpful Army Captain Sánchez, to be found among the 
narratives in La mujer de Walter y otras historias. 10 
 
Marcello Ferrada de Noli.  

 

S. Giovanni Bianco, Bergamo, Italy. 

May 2021. 

 

 

 

 

 
8 Lo Paradojal de la Vida. Libertarian Books Europe, 2021. Chapter 
“Vida de prisioneros, rutina de sorpresas”, pages 45–58. 
https://libertarianbooks.eu/2021/02/25/lo-paradojal-de-la-vida/  

9  Rebeldes Con Causa. Op. cit. Chapter “El teniente Vallejos, de 
Gendarmería”, Pages 60–66.  

10 La mujer de Walter y otras historias. Libertarian Books Europe, 
2021. Chapter “El capitán de Ferrocarrileros. Pages 26-34. 
https://libertarianbooks.eu/2021/05/29/la-mujer-de-walter-y-otras-
historias/  

https://libertarianbooks.eu/2021/02/25/lo-paradojal-de-la-vida/
https://libertarianbooks.eu/2021/05/29/la-mujer-de-walter-y-otras-historias/
https://libertarianbooks.eu/2021/05/29/la-mujer-de-walter-y-otras-historias/
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Combatants of the leftist organization MIR  and from other leftist 
parties offered active resistance to Pinochet’s army on the 11th of 
September. However, it has been written that the resistance to the 
military takeover was in general sporadic, with low firepower, and 
did not prevail.  

In other words, that it did not occur in the scale expected. We in 
MIR were somehow psychologically prepared “for the moment to 
come” and for relevant activities, as we in the MIR knew (and even 
provided Allende with intelligence on the coup preparation) that 
the putsch was imminent. But the open direct resistance was 
crushed very soon, and also due to the brutality of Pinochet forces 
the core-militants did not succeed to encourage the mobilization 
of the vast majority of Allende supporters in order to take up the 

 

Pinochet and Kissinger congratulate each other 
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fight together. A third aspect was that Allende himself warned (on 
the 11 of September) the supporters that have elected him of 
not taking unnecessary sacrifices.   

I was in Concepción at the moment of the coup and at that time 
with assignment in the Organization detail of the Regional 
Committee, meaning that my “structure” was of a “central” kind. 
Three of the five members of the detail were captured. I spent 
times at different detention centres such as the Stadium, the 
Navy’s camp of prisoners at Quiriquina Island, the “marines” 
detention quarters at the Navy base in Talcahuano, and finally 
back to the Stadium in Concepción. 

Many died in these places either under torture or executed by 
firing squad. For instance, in the photo below taken at the 
prisoner camp of Quiriquina Island and published in the front 
page of the mayor Chilean newspaper “Tercera de La Hora” (6 of 
October 1973), it is mentioned the Intendente of 
Concepción Fernando Alvarez (head for the Regional government 
of Concepción at the moment of the coup)11, at the centre of the 
picture. In fact, he died under torture at the camp in Quiriquina 
Island some days after that picture was taken. I am also depicted 
in the same photo, up right (signalled by the red arrow). The photo 
was taken at a visit of the Red Cross International at the camp, and 
for which I was to be thereafter considered as a 
“recognized” prisoner instead of risking “hidden” status. 

 

 
11 By 1973, “Intendente” is the direct representative of the government 
in a region, and the region’s highest civil authority. Thus, the 
designation is made by the Chilean Republic’s President.  
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But the story of the armed resistance at the Coup days 
have not been entirely told 

It is now 2008. Why the story of the Chilean armed resistance 
have not been completely told? Three factors have contributed to 
obscure the real magnitude of the resistance on the 11th of 
September and the days that ensued:  

One is the reluctance of the putsch leaders of acknowledging the 
true magnitude of their casualties. Doing this would have shown 
that the resistance was effective and thus motivating its 
continuation.   

A second factor is that the far most of the operations were of 
clandestine character. Also, due to the fact that all the press, all 
TV channels and all radio stations were seized the 11th and 
remained under the direct control of the military (not only by 
decree, but physically under control) it was not possible either to 
communicate eventual results of the actions.  

A third, is the “factor seguridad” (security) of the militants and 
units involved. As cadres became arrested in increasing numbers, 
the units or combatants acting with own initiative tightened 
security to keep knowledge of the actions to the absolute 
minimum, or even unknown. For instance, not even the closest 
members of our families, spouses, etc. would know or suspect 
what had really happened. This ignorance would save them too. 
And that silence continued for the years to come, no matter that 
many lived then in exile. 

However, an unequivocal recognition from the part of the military 
authorities on that the active resistance in Concepción took place 
in form of armed attacks is given in the text of the photo published 



 20 

in the front page of la “La Tercera” and showed in image below  
(see translation of the image caption). I am identified with the red 
arrow visible at the right of the picture. 

 

Translation of the text in the photo above, first part: “In 
Quriquina Island it has been concentrated the extremists, and 
the local authorities of the past Marxist regime in Concepción. 
The extremists are there because they have attacked with 
firearms the Armed Forces”. 

I was then 30 years old and a professor at the University of 
Concepción. Having worked previously as invited professor in 
Mexico with books published there, etc., I was released from 
captivity partly after direct demands from Mexican academic 
scholars and authorities (pressures and solidarity came also from 
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colleagues in Italy and Germany), and partly after demands from 
my family which had strong tradition among the military. I was 
not set free in Chile but expelled from the country directly to 
Mexico from the prison, escorted to the airport by the military. 

I had to sign in the airport a document committing me of not to 
speak about the atrocities in Quiriquina Island etc. However, I 
changed route in Lima (the first stopover in my way to Mexico), 
from where on instructions of my organization I went directly to 
Rome, Italy, in order to participate in the Russell Tribunal which 
had started in Rome on the crimes of Pinochet’s junta.  

After my testimony at the Russell Tribunal, I was invited by 
Senator Lelio Basso to form part of the Scientific Committee of the 
Russell Tribunal. This, in my condition as ex university professor 
from Chile, and with direct knowledge on the Junta’s 
infringements on the human rights. Other members were writer 
Gabriel García Márquez, a jurist from the then Yugoslavia of name 
Dedijer, Linda Bimbi, the head of Amnesty International based in 
London, and Senator Lelio Basso himself. This committee is not 
to be mixed with the committee that organized the Russell 
Tribunal held in Rome, and where the participation of Jean Paul 
Sartre was prominent. This committee had been also chaired by 
Senator Basso. 

However, in August 1974 I was sent by MIR leadership (Comité 
Exterior, with base in La Havanna, Cuba) to Sweden, to work 
there on what we called at that time “tareas de retaguardia”. My  
last assignment from MIR’s Comité Exterior was to organize 
intelligence work to counterattack the Pinochet liquidation 
squads in Northern Europe under “Operation Condor”, activity 
which I lead until 1977.  
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I resigned all my activities in MIR in June 1977, during the MIR 
Conference in Stockholm. How this happened? I explain that in 
the next section. 
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The Chilean Christian Democratic Party and the 
military coup of September 1973 
 

 
Ex-President Eduardo Frei (left in the picture), attending the “Solemn 
Mass of Gratitude” to Pinochet’s coup d’état, in the Santiago’s Cathedral, 
Sept 1973 
 
The Christian Democratic Party was a most important part in the 
opposition against the Allende government. Between the 
Christian democratic politicians and the military preparing the 
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coup d’état, existed several convergency points; 12 both 
institutions were recipients of U.S. economic support. The 
Cristian Democratic Party was a mass political formation 
representing the regime-change strategy of the military. They 
agitated a fierce opposition to Allende among middle class people, 
a part of the student movement and middle size companies. 
Whereas other parties of the right and far right had less influence 
in those sectors. The Interior Minister in Frei’s government, 
Edmundo Pérez Zujovic, succeeded in forming an alliance 
(“Confederación Democrática”, CODE) with the right-wing 
parties.  

The political links between the Christian Democratic Party and the 
military behind the coup –amalgamed through the cover activities 
of the United States in Chile– were obvious. On top, the Christian 
Democratic Party was the political expression of the Chilean 
Catholic Church, which at that time was openly critical  towards 
the Left in general, and on the Allende government in particular. 
I had at the pre-coup time published in Punto Final (a main 
Chilean left magazine of the time) articles revealing this 
connection between the Church and the Christian Democratic 
ideologues. 13 

As an illustration, it should be noted that only one week after the 
bloody military coup, the former president Eduardo Frei attended 
the catholic Tedeum (a solemn mass) in Santiago’s Cathedral, a 
ceremony held by the Chilean cardinal and publicised as a kind of 
“coronation” of General Augusto Pinochet and his Junta.   

 
12 Mario Amorós, Entre la araña y la flecha, Ediciones B, Santiago de 
Chile, 2020, 380 páginas. ISBN:978-956-60-5636-2 

13 See articles in Punto Final archive.  
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Just one month after the Pinochet coup that killed and imprisoned 
thousands of Chileans, representatives of the Christian 
Democratic Party –such as ex senators Juan de Dios Carmona and 
Juan Hamilton– visited several countries in Europe to defend the 
“legitimacy” of the military coup against the democratic elected 
government of Salvador Allende.14 

We at MIR have been object of a harsh repression from the part of 
the Christian Democratic government of President Eduardo Frei 
(the government prior Allende’s). It did not consist in a purely 
“political” repression. It was a brutal persecution which in 1969 
forced us to go clandestine.  

 
14 Mario Amoros, Una responsabilidad histórica jamás asumida, 
Interferencia, 4 Aug 2020. https://interferencia.cl/articulos/una-
responsabilidad-historica-jamas-asumida 
 

https://interferencia.cl/articulos/una-responsabilidad-historica-jamas-asumida
https://interferencia.cl/articulos/una-responsabilidad-historica-jamas-asumida
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“Dictator Pinochet receives greetings from Eduardo Frei Montalva, 
days after the coup d’état of 1973.” 15 

At that time, I was myself among the 13 MIR leaders to whom it 
was issued a national warrant for our arrest. 16 After capture, I was 
tortured by the government political police (PP) in their 
headquarters of Calle Las Heras in Concepción, and later held 
incommunicado in the Concepcion’s prison (La Cárcel) in 70 
Chacabuco Street.  

After the military coup, I saw militants of the Christian 
Democratic Party helping the military to identify and capture 
workers and students they knew or suspected of been leftists. 

MIR Stockholm Conference of 1977 

In  June 1977, a MIR Conference took place in Stockholm. All 
militants and aspirants (members of the GAM, meaning “Grupos 
de Amigos del MIR”) 17 were summoned.  

 
15 La historia de un magnicidio en Chile. Cuba Encuentro. 1 Feb 2019. 

https://www.cubaencuentro.com/internacional/noticias/la-historia-
de-un-magnicidio-en-chile-334652  
16 A través de la historia terrorista del Movimiento de Izquierda 
Revolucionaria (MIR). El Mercurio, 25 Agosto 1973. Page 35. 

17 These were former militants of MIR which had lost their militant 
status because they had gone to exile without the authorization of MIR. 
Although they were not declared “traitors”, MIR leadership placed them 
in a quarantine period in which they should prove they were worth to 
recuperate the militant-status. Several of the later returned clandestine 
to Chile, to pursue armed resistance against the military.   

https://www.cubaencuentro.com/internacional/noticias/la-historia-de-un-magnicidio-en-chile-334652
https://www.cubaencuentro.com/internacional/noticias/la-historia-de-un-magnicidio-en-chile-334652
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At that time I was head of the Counter Intelligence Unit of MIR 
(as well of the JCR)18 in the Nordic Countries. It was a 
responsibility bestowed to me by MIR “Comité Exterior”, through 
its representative in Sweden at that time, Mario Espinoza 
(“Juancho”).  

The conference had been called by  other two members of the MIR, 
one who had  come from Santiago de Chile, either directly or via 
Cuba –I exactly do not remember the route. But I remember his 
name: Igor Cantillana. The MIR  representatives said that the 
Conference had been summoned to communicate an important 
change in MIR strategy, in its fight against the dictatorship. The 
new change consisted in that MIR was calling to a broad political 
alliance to oppose the Pinochet regime, and in this call the 
Christian Democratic Party was included.  

I said, in view all what I have presented in the text above, that such 
proposition was preposterously in contravention with what we at 
MIR had been fighting for, since we founded the organization. I 
said that Miguel Enríquez, Bautista van Shouwen and other 
leaders of MIR killed in combat of the resistance, or assassinated 
by the dictatorship –added the survived founders of the MIR– 
would had never agreed with such drastic change in MIR’s alliance 
policy. I instead proposed the delegates in the said conference to 
vote against the new announced strategy.  

However, my proposition was defeated in the vote, at large. I 
figured out that the majority –which were the ”GAM” delegates– 
would not dare to oppose stances they perceived as official, 

 
18 JCR, “Junta de Coordinación Revolucionaria”, referred as to 
"Revolutionary Coordinating Committee" in disclosed U.S. Intelligence 
documents. 
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“coming from above in the ranks”.  And the reason would be, 
simply, that to demonstrate loyalty to “those above in the ranks” 
of MIR was utmost central in their struggle to regain the MIR-
militant status.   

So, that was the reason I left MIR. I believed, and I still do, I was 
defending the essential political principles of the organization I 
contributed to found. And, to the best of my knowledge, I have 
never ever been criticized afterwards by MIR for my decision.  
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PART I. That morning of September 
11, 1973. A personal testimony 
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On occasion of the 100 birthday of the late Chilean President 
Salvador Allende, the Region of Liguria and the City of Noli 
organized a commemorative program.  Prof. Alberto Peluffo, 
Vice Mayor of the City of Noli, Italy, asked me to write a personal 
testimony on the happenings around Pinochet Coup D’État. The 
public event in the City of Noli took place in Piazza del Commune 
the 15th of August 2008. 
 
This is the English version of the text, and some parts of it 
Alberto Peluffo  read to the public assisting to the act.  

 
 
September 11th, 1973 

It was a quite shiny seven o’clock, that morning of September 
11th 1973 in Concepción, the largest city of southern Chile. I was 
then staying at the family country house some 20 kilometres north 
of the University campus, where not so long ago I had been 
appointed professor of psychosocial methods. I had come back 
from México some months before. Going out towards the garage, 
the meeting of a sunny day made me decide at the last second to 
ride instead my motorcycle to the job. As it did show, it was a spur-
of-the moment decision that most certainly save me from being 
captured, tortured, and killed that very same day. 

Nearly exact three years ago had Allende became the first 
democratically elected president in the western world. I was then 
27 years old and living at that time in London, and I decided to 
come back immediately to Chile. During those first years, the 
structural changes made by Allende’s government in favour of the 
less privileged sectors of society, and that to certain extent were to 
be financed by the nationalization of the Chilean copper 
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mining  industry – then exploited by private USA corporations – 
brought about many powerful enemies to him and his government 
from both in and outside Chile. 

The biggest and most important parties of the centre-left coalition 
that supported Allende’s government were yet in good faith 
convinced that the vast popular support to Allende together with 
the democratic credentials of his government would indeed avert 
any serious political attempt against the “gobierno popular”.  

On the other hand, a tiny minority voice within the left ranks, 
mainly represented by MIR – the revolutionary left movement – 
was pretty convinced that Allende government was not safe, and 
that a coup d’état would be imminent. With thesis as point of 
departure, MIR had instead prompted Allende to secure his 
support among the masses by deepening the socialist measures in 
their favour. At the same time, MIR started to do some 
preparations to resist militarily if necessary, and seriously thought 
that such resistant could be prosperous when the time would 
arrive. 

The facts probed, fatally, that both thesis were equivocate. 
Pinochet and his generals were not only well militarily prepared 
but their mission well assisted and even organized with powerful 
help from abroad, from the land of the foreign owners of the 
Chilean mines. 

In short, using drastic and brutal over violence, Pinochet generals 
and their allies seized militarily the power that had been denied to 
them politically by the course of the democratic polls. 
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Photo in L’Ecco di Bergamo, Italy, 6 January 2019, illustrating an 
interview by Emanuele Roncalli. The photo had appeared originally in 
the newspaper “El Diario Color”, Talcahuano, 5 October 1973. 

In the aftermath of the defeat against the military forces the days 
after the coup, thousands among combatants, or unarmed 
civilians, or left politicians and officials in the Allende government  
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September 11th 1973. The presidential palace, with Allende inside, is 
bombarded from air by aircrafts based in Concepción. 

were executed or imprisoned. Some died in detention-centres or 
prisoners camps as consequences of torture.  

With all, the most effective tactic of Pinochet operation was the 
consequent concealing of his purposes to his chief, President 
Allende, to whom he had swear loyalty until the last moment. Not 
even MIR, in spite of all the intelligence was able to gather about 
the coup preparations, was able to predict the very date of the 
putsch. 

Consequently, that morning of the 11th of September, while I was 
riding my motorbike to Concepción, entering Collao Avenue, I was 
not aware that Pinochet troops were since earlier setting up 
checkpoints and stopping every single car or bus going downtown.  
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The military were in search of combat weapons and looking for 
cars transporting persons whose names were in their arrest-lists. 
They did let pass through only single walkers, and when it was 
clear at first sight they could not be wearing combat weapons. 

The military and the police forces collaborating with them in the 
preparation of the military take-over had their lists, exactly like 
Gestapo. In those lists were all the authorities appointed by the 
government, all the trade unions leaders (not only of national or 
regional organizations, but of every single union leader at the 
working sites) and the leaders of the left political parties and 
organizations, the academic and intellectuals of the MIR and 
others with open left sympathies, the leaders of student 
organizations, etc. 

I dare to say that my odds were not the best. I was at that time 
elected member of the leadership of the association of university 
teachers and workers (Asociación del Personal Docente y 
Administrativo) of Concepción University –which was my 
public political assignment.  

Besides, because of my publications –for example, my academic 
thesis criticising the status quo, 19 or the book I had recently 
published in Mexico, in which I had expressly dedicated it to an 
Indian leader of the agriculture workers (Moises Huentelaf), who 
fallen death 1972 by the bullets of the powerful landowners of 

 
19 Universidad y Superstructura. University of Concepción, 1969. 
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Southern Chile)– 20  I was considered by the military among the 
so called “MIR intellectuals”.21   

Not to mention I had published articles in the independent leftist 
magazine “Punto Final”. And “worst” of all, I had been one of the 
founders of MIR back in October 1965 and also co-author, 
together with long-time friend Miguel Enríquez (MIR’s leader) 
and his brother Marco Antonio, of the first  “Tesis politico-
militar” of MIR approved in the constituent congress. 22  

Although no more than about eighty people from all along Chile 
was present at the constituent congress of 1965, at the time of the 
coup, 1973, MIR had grown to thousands of supporters, and many 
of them core-militants.  For the first time, I will also acknowledge 
here that my clandestine political role as MIR militant was 
member of the Organization Committee of MIR for the Region 
Concepción. 

As I saw increasing checking points I left the motorcycle and 
continued more discretely per foot towards Concepción. As I was 
already in the way towards the University I decided to get into the 

 
20 In Teoría y Método de la Concientización. UANL, Monterrey, 
Mexico, 1972.  
21 Issue also confirmed in the book by Prof. Ivette Lozoya, Intelectuales 
y revolución. Científicos sociales latinoamericanos en el MIR chileno 
(1965-1973). Ariadna Ediciones, 2020. ISBN: 978-956-6095-03-3. 

"... The intellectual quality of the MIR leader, Miguel Enríquez - was 
also enhanced by Bautista Van Schouwen, Nelson Gutiérrez, Marcello 
Ferrada de Noli, Andrés Pascal Allende and Fernando Mires, among 
others." [Translated]. 
22 Los que fundamos el MIR. Libertarian Books, 2014. 2021. 

https://libertarianbooks.eu/2021/03/03/los-que-fundamos-el-mir-
origenes-del-movimiento-de-izquierda-revolucionaria/  

https://libertarianbooks.eu/2021/03/03/los-que-fundamos-el-mir-origenes-del-movimiento-de-izquierda-revolucionaria/
https://libertarianbooks.eu/2021/03/03/los-que-fundamos-el-mir-origenes-del-movimiento-de-izquierda-revolucionaria/
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house of Avenue Roosevelt 1674, the residence of Dr. Edgardo 
Enríquez Frödden which was then living in Santiago in his 
condition of Education Minister in Allende’s government. I knew 
that his son Marco Antonio, one of my closest friends (brother of 
Miguel Enríquez) was living there. Marco Antonio Enríquez was a 
scholar from Sorbonne university in Paris which also had come 
back to Chile. There we were updated of the happenings via the 
radio. Pinochet coup had started in the Navy base in Valparaiso 
and coordinated with Army troops in Santiago. They were now 
moving around the President Palace “La Moneda” in down town 
Santiago. 

From the Enríquez’s place I called the “central” but it was not 
operative that early. In the meantime we saw the army trucks, full 
lasted with soldiers, going in direction to the university 
campus.  At aproximately10.30 I made finally contact and I was 
given a “punto” (meeting point) in Concepción downtown, 
specifically at the exit Maipú Street of Galería Rialto (if I remeber 
the name well), to receive details of the orders. 

At that times MIR had prepared, nation-wide among its core 
organization, a military-political organization based in the “GPM-
structures” (“grupos político-militares”). This means that every 
single militant, regardless his/her public political commitment, 
was member of a concrete GPM.  

These GPMs, also called “structures”, were in turn organised in 
clandestine military-political cells (“las bases”). In my particular 
case, being at that time working clandestine at the Organization 
detail of the Regional Committee, my GPM was the one called “the 
centralized structure” and my operative cell was the detail itself, 
integrated at that time by five members (of whom three have 
survived, all of us living in different countries in Europe). 
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“Plan militar de emergencia” ? 

The main contingency strategy of MIR for the eventuality of a 
putsch was contained in the nation-wide “Plan militar de 
emergencia” (PME), according to which every single GPM, and its 
turn every concrete cell, had a previously assigned geographic area 
to act upon politically and militarily during the planned 
resistance.  Up to my knowledge, every single MIR militant have 
had some military training. Apart of the cells mentioned above, 
existed at MIR also a few so-called “grupos de fuerza”, integrated 
with militants with a certain degree of specialization for this kind 
of resistance task. For instance, during the months prior the coup, 
the training coaches of MIR ranks used to belong to those 
structures.  Some of them, also as militants of MIR, had previously 
served as bodyguards of President Allende. Nearly all of them are 
now dead. 

The organization cell which I belonged to – as I said before 
pertained to the central structure of MIR in Concepción – had 
been assigned combat stations precisely in the centre part of 
Concepción City. This posed a terrible problem for me, personally, 
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18th September 1973. Seven days after the killing of Allende and its 
popular government, A Tedeum in the Cathedral of Santiago presided 
by Pinochet and his Junta. At this ceremony assisted also the Cristian 
democratic ex-president Eduardo Frei.  
 

since my parents lived in the building of Colo-Colo Street and 
Avenue San Martín, two blocks from the Concepción “Plaza de 
Armas” and where the government offices were located. This 
means also that near my parent’s residence was situated (circa two 
hundred meters towards the opposite direction) the headquarters 
of the Military Division of the garrison Concepción are (at 
O’Higgins Street and Castellón Street)! Also my son and his 
mother have been sheltered at my parents’ residence; this after my 
father went to the country side and brought them to “safe”. In fact, 
an armed civilian band of right-wing extremists have had – during 
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my absence – a siege to our property at the country   side on the 
afternoon of September 11th. 

The resistance in Concepción, and in Chile as a whole, was not 
done at the scale that MIR had expected, although numerous 
combats took place in several sites all over the country. In this 
fight participated also militants from other political parties of the 
left.  In Concepción, sporadic skirmishes were reported regarding 
the nights of the 11th and 12th of September, both in the centre of 
the city and in some point of its periphery. And this was entirely 
according to the plan. However, as I had pointed elsewhere, these 
armed resistance was never widespread, or enduring, due to the 
withdrawal orders called by the then MIR head in Concepción, 
Horacio Vergara Mehrson –most possible, for he considered the 
huge superiority of the enemy forces. Ensuing, he was for that 
reason expelled from MIR. 

After 35 years it is not possible to be exact without the documents 
in hand, but, as I recall in gross terms, the PME had among other 
items in its strategy these four moments to be implemented:  

a) MIR cells assigned for combat in down town were not to seize 
positions or barricade but to develop hit and run operations in 
multiple targets with the principal focus of distracting Pinochet 
forces from the combats in the “cordones industrials”.  

b) These so-called industrial cordons were the regions in the outer 
perimeter or outskirts of the city where factories were allocated, 
and also many “poblaciones” – the living areas of that time for the 
working class and the poor. Here it was previously organized, and 
predicted, severe resistance to the military forces.  

c)  The cool mining workers from Lota and Coronel, cities near 
Concepción, were “expected” to cross Bio-Bio Bridge in a mass 
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march (a political demonstration, not necessarily with arms) 
towards Concepción and thus reaching first the city’s periphery 
where the workers would unite with the people in the cordones.  

d) The battle would continue pushing the military towards the 
centre parts of the city and where they had their headquarters and 
also the three regiments were located. 

The only aspect I can personally testify is the one related to the 
night “enfrentamientos” (perhaps more properly referred as 
sporadic “fire exchange”) from  roofs of some buildings in 
Concepción down town the 11th and 12th of September. They did 
exist, and I was personally involved in the nearby of the Hotel 
Alonso de Ercilla in Colo-Colo street, between San Martin and 
O’Higgins streets. 23 In a visit I made to Concepción in 1983, 
impacts of the bullets were still visible in the building of Colo-Colo 
street limiting with San Martin street. The impacts are visible on 
the white walls by the stairs in the interior of the building. They 
were also clearly noticeable the big neighbouring wall between 
that building and the Hotel Alonso de Ercilla.  

Most likely, those marks have still survived in one or another 
fashion under the make-ups of the maintaining works during 
these years. They were too big and too many to be concealed by 
cosmetics. And they will be always traceable with x-ray technique.  

 
23 La Tercera, 6 October 1973, published a front-page photo showing a 
group of prisoners at Quiriquina Island, where I am seeing among them, 
distinctly. Explaining the reason for us being kept in captivity, La 
Tercera writes that some are political authorities of the former Allende 
government, and the rest   are the “extremists that have attacked the 
armed forces with firearms”. 
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And I also remember the sounds of explosions and the sound at 
intervals of automatic fire, heard long away from down town, 
during those two days.  

On the other developments, I never knew for real what real 
happened at the “cordones industrials” of Concepción. We heard 
the automatic fire and some heavy explosions-sounds that came 
from the city’s outskirts. Mostly the very same day of September 
11th. I met some comrades both at the stadium and at Quiriquina 
Island who were assigned to that front. But one fundamental rule 
(for one’s survival and the rest’s) is that you never, ever, ask your 
comrades in captivity on “how did it go” on such matters. On the 
other hand, I certainly know what happened with the projected 
march of the mining workers. 

According to the information I have, the head of MIR’s Regional 
Committee in Concepción, Horacio Vergara, who was supposed to 
have the ultimate political responsibility for the implementation 
of the PME, would have ordered MIR militants in Lota and 
Coronel – in spite of the orders contained in the PME – to halt the 
march towards Concepción. He visited me at my residence in 
Stockholm in 1980 and after his account of facts I am prone to 
believe the version I had heard from before that he tried to halt 
the march in order to avert  the almost certain massacre 
that  march would eventually end in.  Indirectly, this is a clear 
acknowledgement for us that the resistance against the 
deployment of military Pinochet forces in Concepción did not 
achieve the goals of the PME. 

Personally, I was first publicly declared dead at the skirmishes in 
the centre of Concepción. This, in the beginning occasioned me 
much problem during my time in military captivity, particularly in 
Quiriquina, as I explain further below. (In order to survive torture, 
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it existed among MIR militants the praxis to attribute to the death 
combatants the responsibility of activities and whereabouts that 
the interrogators were asking about). In fact, I continued moving 
myself in clandestine forms in Concepción, and in regular contact 
with our operative-liaisons (females all of them. Known as “las 
compañeras de la central”), until the order of cease operations 
and “submerge” was given to me by her and as it was contained in 
a communication from MIR leadership in Santiago to all the 
GPMs which had survived in Chile. 
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We could sum up that in that period the armed resistance to 
Pinochet’s forces was defeated, but not perished. The year after, 
being in Rome, I painted the piece “Vinta ma non sconfitta” (Won 
but not defeated) which also was the motive of the poster for an 
art exhibition organized by the publishing house Feltrinelli: 

As MIR cadres were abated and our logistics became more and 
more precarious I had to move more and more often between safe 
houses. MIR transports were in a moment extremely scarce or too 
risky to use, and I had finally to rely in my family for such 
transports. “Safe houses” were at the end just places of people 
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around your private life, acquaintances without political bounds, 
or places dangerous per se. This was the case of the last safe house 
I could count with, in the northern sector of Concepción, and 
actually belonging to the maid employed at my parents’ residence. 
What I did not know it was she had a relationship with a sergeant 
of the Regiment Chacabuco. I call my father immediately to come 
and pick me up but the car was detained “for driving after the 
curfew”. I never knew if it was a set up. My family is indeed right-
wing and many were, and in later generations still are, officers in 
the armed forces or in the Navy. On the other hand this fact 
contributed that I am still alive. 

I was taken first to the Stadium in Concepción. The morning after 
I was lined with two other prisoners waiting execution – right 
under the goal frame – by firing squad. One of the fellow prisoners 
was the former executive director of the state-owned 
SOCOAGRO in Chillán, and the other was a 16 years old worker 
from a “cantera” (sort of stone mine) caught with explosives 
apparently taken from the mine. I was recognised by a petty officer 
years before serving under my father’s command. I was saved, and 
it was not going to be the last time. See more details in my book 
Rebeldes Con Causa. 24 

 
 
 
 
 
 
 

 
24 Rebeldes Con Causa. Libertarian Books Europe, 2020. 

https://libertarianbooks.eu/2020/06/15/rebeldes-con-causa/  

https://libertarianbooks.eu/2020/06/15/rebeldes-con-causa/
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PART II. The Resistance aftermath. 
Prisoner at the Stadium 
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Prisoner at the Stadium 

The text below is from: “Political biography”, written by Anna 
Leena Jarva on the base of interviews with the author in 2002. 25 
This text reproduced here is missing the first part titled “Facing 
firing squad at the Stadium”. However, a description 
corresponding to the facts  in the missing episode is to be found in 
the book Rebeldes Con Causa. 26 The “Vallejos” person referred 
below was a Gendarmeria 27 lieutenant stationed at that time 
(1973-1974) as part of the prisoners guards at Concepción’s 
Stadium. The head of the prisoners guard was an Army captain of 
name Sánchez, also named in the text. 

--- 

That morning, Vallejos first ordered Marcello to seat early in the 
morning in the very middle of the field together with two other 
detainees. These were the  chief of SOCO AGRO in the region of 
Chillán, and that also was a militant of the Socialist Party 
(Allende’s party). The other prisoner was a very young man (16 
years old) who had previously work in a mine and was caught 
stealing explosives and demolition gear. Later, at about 10 AM, 
approaches Vallejos himself armed with a machine gun and 
heading  an armed squad integrated by four gendarmes, two 

 
25 It was published in my personal website at the University of Gävle, 
2003. The publication ended in 2007, when I finished my work at that 
university. 

26 See section “el Teniente Vallejos, de Gendarmería”, Pages 60-87). 

https://libertarianbooks.eu/2020/06/15/rebeldes-con-causa/  

27 Gendarmeria is the military-organized institution formed by the 
guards at Chile’s prisons. 

https://libertarianbooks.eu/2020/06/15/rebeldes-con-causa/
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Carabineros and two civil police men from the former 
“policía política”. 

They escorted the three detainees towards the South Goal of the 
field and ordered them to stand right under the goal frame. One 
of the Carabineros, a sergeant and former “escribiente” of the 
Prefectura where Marcello’s father was once upon a time a chief 
officer, said that the prisoners had first to be blindfolded, and said 
he would fetch some appropriate stuff at the main building. The 
prisoners and the squad waited. After ten minutes or so 
comes back the sergeant together with Army Captain Sánchez 
(officer in command of the military unit at the camp) and a full 
armed platoon of professional Army soldiers. They interrupted 
the procedures and a dispute arises between the Sanchez and 
Vallejos that ended that Marcello was separated from the other 
two and taken to custody at the military premise of the camp.  

The same afternoon was Marcello Ferrada-Noli included in a 
transport of 18 prisoners from Stadium heading to the Naval Base 
of Talcahuano in a military bus, to be from there transported by 
boat to Quiriquina Island. 

What had happened? The sergeant called Marcello’s father, which 
called his son Mauricio, which called his old-time comrade at the 
1964 course of the Officers Military School, Captain Sánchez, once 
being a protégé of Mauricio at the bullying-prone officer’s mess at 
the Escuela Militar.28 

 
28 The Escuela Militar is the training institution in the Chilean Army 
that forms the officers cadres. It was founded by General José Miguel 
Carrera in 1817, but received instead the name of Carrera’s rival, 
General Bernardo O’Higgins. See “Lo Paradojal de la Vida”, page 27. 
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Marcello Ferrada de Noli indicated by the arrow, at the left of the picture 
above 
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‘POW’ in Quiriquina Island   

According to Pinochet’s  Junta Militar, the Chilean armed forces 
waged a war against an internal enemy “funded, trained and led” 
by foreign countries, namely, Cuba and the Soviet Union. Thus, 
every captured member of the Resistance was euphemistically 
categorized “prisoner of war” (POW). 

 After the Stadium, where he was kept the shortly described 
above,  was Marcello thereafter held prisoner of war at  the camp 

in Quiriquina Island run by the Navy. 
“Prisoner of war” was the 
denomination officially used by the 
authorities, which even issued 
certificates of detention signed by and 
with the seal of  “Chief of the Prisoners 
Camp – Quiriquina Island, First Lt. 
Pedro Arrieta Gurruchaga (see 
Marcello’s certificate in image further 
below).  

The political prisoners then arrested believed that the measure 
was taken in connection to the visit of a delegation of the 
International Red Cross which took place at the Island.  

Matching the notion that the detainees were to be considered 
“war” prisoner, the national newspaper La Tercera published on 
October 6th 1973 a full front-page photo of some of the arrested at 
the camp (with Marcello among them),  and with the footnote 
“there (detained at the camp) for they have attacked the Armed 
Forces with fire weapons” or – referring to the local authorities of 
the deposed government – “for being the intellectual authors in a 
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plan to exterminate military officers and politicians belonging to 
Allende’s opposition”.  

Days after DINA assassinated in the “Campo de Prisoners de la 
Isla Quiriquina” – under interrogation- the former Governor of 
the Region (Intendente) Fernando Alvarez, the one who appeared 
at the centre of the referred picture in La Tercera.  He was one of 
the several Marcello’s peer inmates at Quiriquina who died at the 
camp, including those executed by firing squad such Carrillo, the 
union leader of the coal workers in Lota-Coronel. 
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The torture. Painting by the author, showed at the exhibition organised 
by Amnesty International in Stockholm’s Kulturhuset, 1977. 
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Interrogations in Quiriquina Island 

The interrogations to the prisoners were performed as regular 
twice a week by agents of a nation-wide security organization to 
be known later as the National Directory of Intelligence DINA. 
These agents came to the Island from the garrisons at Concepción.  

As in other detention centres of the Navy in Talcahuano, torture 
was widespread used; especially in the Marines’s Borgoño 
garrison (Cuartel Borgoño).  

In fact the DINA personnel that took part in the interrogations 
were integrated by officers and petty officers selected from all 
branches of the Armed Forces.  

During the interrogations the questions for Marcello Ferrada-
Noli by the DINA29 agents remained monotonously unchanged: a) 
Where did he hide the weapons? 30 and b), Where is Miguel 
Enríquez?  

One of the memories Marcello has vividly form the epoch is this 
account:  

“In one occasion that a Navy lieutenant was in charge of the 
interrogations, he said to me: You know, that we know, of 
your close friendship with Miguel Enríquez since you were 
kids. So, I bet you know perfectly well where is he hiding. I 

 
29 DINA, Dirección Nacional de Inteligencia. At that time had a 
slightly different name. 

30 See book Amore e Resistenza. Libertarian Books, 2021. “Solo una 
cosa le preocupa”, in page 46. 

https://libertarianbooks.eu/2021/03/10/amore-e-resistenza/  

https://libertarianbooks.eu/2021/03/10/amore-e-resistenza/
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answered: Yes, that is right, as you say yourself, that 
everybody knows here that Miguel and I we have been that 
close friends, since kids. Exactly. It would be absurd to 
deny that. Yet, I don’t know where he is. And he is, publicly 
known, MIR’s head commander. So, I doubt that anyone 
except himself knows where is he staying.  And, by the way, 
even if I knew -which as I said it is impossible in reality– 
even in that impossible case I wouldn’t be able to tell. The 
same than you, if you were  asked where is your absolute 
best friend, that has been so since childhood, a friend like a 
brother to you,  you would never tell, I am sure about that. 
And you are sure too about that. ”  

After that “interrogation”, the lieutenant ordered the guards to 
take back Marcello to the barracks (the compound’s gym) where 
all male prisoners were.    

While in Quiriquina Island, Marcello and some prisoner friends 
elaborated on an escape plan. Marcello had already sailing and 
navigation skills, learned from years before. Quiriquina Island is 
a part of the Naval Base of  Talcahuano, of the Chilean Navy, and 
they had hidden Navy working uniforms which were of very 
simple design, and easy to emulate with help of transformed jeans 
and civil clothes.  

But it was no need to pursue an escape from the Island.  

Around December’s last week, he was taken away from the 
Quiriquina Camp. Although captivity did not end there.  

Marcello was instead  transported to mainland, at the Navy Base 
in Talcahuano, in a sealed empty metal tank on board a Navy tug-
boat. Destiny: The detention centre in Cuartel Borgoño, in main 
land Talcahuano.  



 54 

 

Above: certificate of Marcello being prisoner at Quiriquina Island 
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Back to Inferno 
 
After staying detained at the Navy Base of Talcahuano, Marcello 
was picked up by the military, which travelled to that end from 
Concepción, and took him to the headquarters of the III Military 
Division. There his brother Mauricio ultimately picked him up 
later the same day.  
 
What had happened? And who was his brother? 
 

 
 

Photo above: Brothers Mauricio (at left) and Marcello 
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In 1972, Marcello had been working 
as invited professor at the University 
of Nuevo León, in Monterrey, 
México. The Mexican university had 
published a book authored by 
Marcello, that was apparently well 
received in the progressive academic 
institutions of country, since new 
editions were released.  
 
Would that had contributed he  
became known by colleagues from 
the University of Mexico, in the 
capital? Marcello does not know. 
 
The fact is  that academics at  the University of Mexico were 
active in the release of Marcello from captivity in Chile.  
 
When his Mexican colleagues knew of the imprisonment of 
Marcello in Quiriquina Island, they obtained from the university 
authorities a new invitation for him to lecture in Mexico –which 
they sent in a letter to his family’s postal address in Concepción. 
 
In those weeks, Pinochet had replaced the commander of the 
Army División in Concepción (Tercera División de Ejército), 
which at that time was headed by the tough General Washington 
Carrasco. The new named commander was General Agustín Toro 
Dávila, a man of “más mundo” (meaning, roughly, “travelled in 
different cultures”), says Marcello. 
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At the moment General Toro 
received the new appointment, he 
was stationed at the Embassy of 
Chile in México. In his diplomatic 
role he had made acquaintance with 
the authorities of the University of 
Mexico, the main academic centre of 
the country.  
 
Agustín Toro Dávila was also author 
of historical investigations, for 
instance, his two-volumes book 
Síntesis de la Historia Militar de 
Chile, had been published by then 
prestigious  Editorial Universitaria  

in 1969, that is during the democratic years, long before Pinochet’s 
coup. And he was (appointed by the military government) Rector 
of the University of Chile 1976-1979.  
 
And Marcello was not an unknown person for General Toro. They 
have met years before in Arica, being the first time at the wedding 
of Marcello’s brother Mauricio. 
 
And who was Mauricio at that time? Mauricio was then a first 
lieutenant at the Artillery Regiment in Arica, and  head of staff of 
the Regiment’s commander –namely, the then Colonel Agustín 
Toro Dávila. 
 
What destiny made possible 
 
By the end of December 1973, destiny had made possible the 
following: 
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a) The now (1973) Artillery captain Mauricio Ferrada –by 
then stationed at the Artillery Regiment  Silva Renard in 
Concepción, meets again his old commander and mentor, 
the now General  Agustín Toro, whom, by December 1973, 
had been appointed head of all Chilean Armed Forces in the 
region –which includes the Navy Base of Talcahuano 
(where the Quiriquina Camp belonged). 
 
b) General Toro (picture at right) 
had come to Concepción directly 
from his post at the Chilean 
Embassy in Mexico, where he had 
established valuable social and 
academic contacts . 
 
c) Marcello receives an official 
invitation to work as invited 
professor in México University, 
while been detained as political 
prisoner at Quiriquina. 

 
After a meeting with Mauricio, where he showed the general the 
letter with the invitation arrived from México,   General Toro 
Dávila ordered a) the release of Marcello from Quiriquina, b) the 
immediate eviction of Marcello from Chilean territory. 31  
 

 
31 Author’s note: The Decree-law of State Interior Security, issued by the 
Ministry of Justice 27 September 1924, established “extrañamiento” as 
an option among the penalties for a crime against the State security, 
meaning “those who take up arms against the constituted government”.  
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So, General Toro Dávila wrote by hand –in the same envelope 
containing the said academic invitation to México, the 
“authorization” for Marcello leaving the country. 
 

 
 
 
The handwritten and signed text (above) by General Toro Dávila; 
 

Captain Ferrada: 
 
In agreement with your petition, your brother may be 
authorized to travel to Mexico. Be careful with what he 
speaks there”.  

 
 
There was another reason why the eviction should have taken 
hastily. While imprisoned in Quiriquina, the Fiscalía Militar 
(Prosecutor Gustavo Villagrán Cabrera) prepared the dossier to 
take Marcello to a military court.  And while the process was in 
Court, he would not be able to leave the country. 

Marcello is not sure about the final categorization of his 
supposedly crime, as suspected by Prosecutor Villagrán. But in the 
interrogations he had been charged for taking part in an operative 
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consisting of a weapon transport and smuggling it into Chile. That 
had been mentioned by other prisoners before Marcello entered 
the Quiriquina, and because they were convinced that Marcello 
had been killed in the sporadic resistance episodes that took place 
in the centre of Concepción, something that newspaper El Sur had 
written about in those days. 

The process against Marcello at the Fiscalía Militarv was 
eventually dropped only about six years later, while Marcello was 
already living in Sweden. He formally had denied all the charges, 
including not revealing to Prosecutor Villagrán about his 
participating in the MIR. 

In sum, there were several factors that contributed to cease 
Marcello’s staying at  the Prisoners camp in Quiriquina 

a) Thanks to family pressure, b) also the fact that he was publicly 
recognized as being a  prisoner at Quiriquina Island, c) the 
solidarity of his peers at the Camp –which never revealed what 
was his real role at the organization MIR at the moment of the 
coup, and what he did on the days after; and d) The academic 
pressure from Mexico. 

As noted, that was decided only with a clearly stipulated condition, 
as mentioned above: Marcello should leave the country and he 
was also expected to do so immediately. In the handwritten order 
by General Agustín Toro Dávila, Marcello was warned that he 
should be “careful” with what he was going to say abroad.  

But then, things turned worse  
 
Brothers Mauricio and Marcello went together to their parents’ 
residence where a flight ticket and a packed suit case were waiting 
for Marcello. There Marcello reunited also with his new born son 
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José-Miguel and mother, and a relieved brother Mauricio finally 
could travel with his wife and kids to a long postponed summer 
vacation in Southern Chile.  
However, the drama did not end there for Marcello. 

As soon as Marcello’s brother Mauricio had left Concepción came 
two agents and arrested Marcello anew, taking him directly back 
to the prisoners camp at the football stadium in Concepción (the 
very place where Marcello was detained before sent to 
Quiriquina). The ‘DINA’ agents –who they said obeyed orders 
from the headquarters in Santiago, would not comply with 
General Toro’s gentlemanly gesture towards his brother in arms –
once his own attaché officer– namely Marcello’s brother Mauricio.  

Marcello was then taken prisoner and transported to the Stadium 
in a van together with another detainee: Professor Galo Gómez, 
Vice Rector of the University of Concepción and a militant of the 
Socialist Party. Galo Gómez was also expelled from Chile in 1974 
for similar reasons. 32 

During his night at the Stadium, Marcello said he shared cell with 
two of his best personal friends at that time: Marco Antonio 
Enríquez (Miguel’s eldest brother, also professor at the University 
of Concepción) and Rodrigo Rojas (a medical doctor, son of the 
National Literature Prize, Gonzalo Rojas).  

 
32 A record filed at the detention centre Colonia Dignidad, regarding 
people from Concepción, reads: “(Galo Gómez) has to leave the country, 
because he is considered a risk to the state national security”. 
https://www.sinetiqueta.cl/el-espionaje-de-colonia-dignidad-en-
concepcion/  
 

https://www.sinetiqueta.cl/el-espionaje-de-colonia-dignidad-en-concepcion/
https://www.sinetiqueta.cl/el-espionaje-de-colonia-dignidad-en-concepcion/
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To complicate things, Marcello’s parents had gone Santiago, to 
receive in the airport their daughter Carmen Consuelo, arriving 
back to Chile from Great Britain, together with her husband. Her 
husband was also a professor at the University of Concepción, but 
of public right-wing political affiliation, Marcello said.  

The timing for the detention anew of Marcello is explained by the 
‘DINA’ decision of sending him to Chacabuco prisoners camp, in 
Northern Chile (approximately two thousand kilometres from 
Concepción). That day, the military were gathering the selected 
prisoners in the Football stadium of Concepción. Then, they 
should be transported by flight to the said  Chacabuco camp.   

For Marcello’s family, the prospective of an airborne transport of 
Marcello by the military, would have been something worrisome. 
Why? Because they were well aware of what Pinochet had declared 
just some months before: 

”La opinión mía es que estos caballeros se toman y se mandan por 
avión a cualquier parte, e incluso por el camino los van tirando 
abajo.” 

“In my opinion, these gentlemen have to be detained and 
to be sent by flight to anywhere, including being thrown 
down during the flight”. 33 34 

 
33 Augusto Pinochet, referring the case of  the detainees by the military. 
The declaration, of own voice, is in the tapes recorded on September 11, 
1973 (dialogue with General Carvajal. In: Tito Drago, Chile, un doble 
secuestro. Editorial Complutense, 1993. Page 182. 
34 Source: AP (Aljazeera), “About 150 bodies, many of them weighed 
down by sections of railway track, were thrown from helicopters into the 
ocean and lakes, the military has acknowledged.” 
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With all Marcello’s family away, the mother of Marcello’s new-
born son was alone in Concepción, and thus she had to deal by her 
own with the new critical situation. Eventually, she managed to 
contact Marcello’s brother Mauricio, who interrupted his holiday 
to come – at the very last minute- and rescue his brother from 
boarding the military transport.  

This time Mauricio came with his own military escort and in 
addition with Captain Sanchez and his platoon. He was carrying 
the written General orders. The Intelligent agents at the stadium 
said to Marcello – and in front of his brother and escort- “we do 
not release you, you go just because your brother and his Artillery 
men are taking you out, but we will come back to you, and you will 
come back here”. 

As noted above,  his brother Mauricio was then a captain at the 
Artillery Regiment “Silva Renard” in Concepción. It should be 
mentioned that Marcello comes from a military family. Before his 
time as entrepreneur and factory owner, his father had been 
Mayor at the Carbineers, and two of his uncles served as officers 
under Pinochet, one of them was General Patricio Zúñiga 
Fuenzalida. 

The family support would be able to getting him out from the 
Quiriquina and the Stadium infernos. But not to stop the 
expulsion from the country. And as already explained, the 
expulsion should be done swiftly. t was clearly stipulated that such 
order of Marcello leaving the country should be made effective 
immediately.  Marcello was presented as well a hand written 

 
 https://www.aljazeera.com/news/2015/8/8/ex-chile-spy-chief-dies-
while-serving-500-year-sentence  
 

https://www.aljazeera.com/news/2015/8/8/ex-chile-spy-chief-dies-while-serving-500-year-sentence
https://www.aljazeera.com/news/2015/8/8/ex-chile-spy-chief-dies-while-serving-500-year-sentence
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warning –by General Agustín Toro Dávila– on that he should be 
very careful with what he was going to say abroad. 

Some were ‘officers and gentlemen’ 
 
Marcello insists on that the repressive forces during the Pinochet’s 
government were ferociously repressive. They committed 
atrocities comparable with the worst war crimes in history, not to 
mention the crimes against the human rights, he says. 
“Particularly hit were the leaders and cadres of MIR, many of them 
assassinated in cold blood, or tortured to death.” 

But he adds that although it is an issue to never forget, and that it 
should be pursued in international courts, it is not the case of 
naming all of each of the military personnel as criminals. 

According to him, not all the Army and Navy personnel acted as 
DINA agents did. He mentioned several episodes, that he 
witnessed himself, which can tell about the other side of the 
behaviour of military or navy personnel towards the detainees or 
their families.  

He told that in one of the several  interrogatory sessions held with 
him in Quiriquina, a Navy lieutenant dismissed him without 
further mistreatment after an argumentation based on the ethics 
of friendship (to the question if Marcello knew where Miguel 
Enríquez was). 35 36 

 
35 Read on this episode in chapter Interrogations in Quiriquina Island, 
elsewhere in this book.  
36 Other episodes referred in the book Lo Paradojal de La Vida. 
https://libertarianbooks.eu/2021/02/25/lo-paradojal-de-la-vida/  

https://libertarianbooks.eu/2021/02/25/lo-paradojal-de-la-vida/
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Marcello said “in very general terms, it was in a way similar to the 
difference between the SS and the Wermacht, the behaviour of the 
fanatics at the Gestapo contrasting to the strictly militarily, and at 
times gentlemanly, behaviour of the professional officers, at least 
those who respected the Geneva Convention”. 

Shortly thereafter Marcello was escorted – this time also with his 
brother in uniform on his side until the last minute – to the exile 
flight from Santiago de Chile.  

Arriving to Rome 

Marcello, the MIR militant, did not comply with the general’s 
warning, about he should remain silent on the events in 
Concepción. Instead, he went directly thereafter to Rome to 
participate as a main witness at the Russell Tribunal investigating 
the violation of human rights in Chile, in the aftermath of the 
Military Coup.  

Marcello  stayed afterwards as a member of the Russell Tribunal’s 
Scientific Committee, together with, among others, Gabriel 
García Marquez and Senator Lelio Basso.  

He also participated in the activities of MIR’s cell in Rome. The 
Committee at Russell Tribunal was chaired by Linda Bimbi, which 
made afterwards possible for Marcello the contacts with Amnesty 
International in Sweden. There new duties on behalf of MIR 
waited for Marcello in Stockholm. 

Among those tasks, he was entrusted with the organization and 
command of the Counterintelligence unit of MIR, precisely aimed 
to neutralize the killings of Pinochet’s Operatiojn Condor.  
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And years after, amid his second exile in Scandinavia, Marcello 
would pursue in 1998 General Augusto Pinochet’s international 
trial.  

Helsinki, December 2002. 

[End of Anna-Leena Jarva’s text] 

 

 
 

Anna-Leena Jarva and the author, Helsinki, 2001 
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Part III: Pinochet’s prisoner at the 
Quiriquina Island Camp 
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My life as Pinochet’s prisoner in Quiriquina Island 

 

In the photo above from the newspaper “El Diario Color”, the captions 
read: “Marcello Ferrada. Ex-Profesor de Filosofía  de la 
Universidad de Concepción, with a military hair-cut and very 
thoughtful. He did not approach to the journalists. At his side, other 
individuals detained in the Island”. 

The “Contingency Military Plan” 

At the time of General Augusto Pinochet’s Coup D’état I was 
mobilized in the organization-unit belonging to the GPM 
(Grupo político-militar) of the Comité Regional Concepción of 
the MIR.  The actions were already set for each GPM and its units 
in the Plan Militar de Emergencia (PME) which prevailed in MIR 
in anticipation of the Coup D’état. This plan was not in the 
main followed by MIR in Concepción. Partly due to the Nr 
2 ordinance  (comunicado nr 2) distributed by the Comite 

https://antifacist.wordpress.com/2009/12/29/11september1973/
https://antifacist.files.wordpress.com/2014/05/marcello-ferrada-de-noli-as-pinochet-prisoner-1973.jpg
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Regional the 12 of September in which we were asked to “wait and 
see”.  I received this communicate in hand through personal 
courier, in a rendezvous sat in Maipú and Aníbal Pinto street, 
close to Galería Rialto, where the Communication and Telephone 
Central of MIR in Concepción had its clandestine quarters in the 
second floor (“La Central”).  

This was also a centralized unit ad hoc the Regional Secretariat of 
MIR. The unit’s task was also the decoding of the encrypted 
messages coming  from MIR command in Santiago (“La 
Comisión Política”, led av Miguel Enríquez). The 
communiqué was given to me by one ot the three militant-girls 
ascribed to La Central ( “H”, I have her name), and she said were 
instructions of the Secretario Regional of MIR in Concepción. 

Sharing my first safe house  – already from early morning 
of  September 11 –  with Marco Antonio Enríquez (elder brother 
of the leader of MIR) in Avda Roosevelt  near the University 
campus, we questioned the authenticity of such comunicado nr 
2 apparently contradicting what we knew of Miguel’s activities in 
Santiago.  

Thus,  in trying to adjust to the Plan, I changed again to a safe 
house located ad hoc a Pharmacy in Barros Arana Street –  right 
in front of a building of the Carabineers  – to monitor troop 
movements. We choose safe-houses only located in central 
Concepción or around military compounds, in order to deal with 
the curfew-situation, which otherwise limited our night 
operations (situation – regretfully – not contemplated in the 
PME). The first house, rather big,  was owned by a family of 
President Allende’s sympathizers which also run there a 
Pharmacy.  

http://en.wikipedia.org/wiki/Miguel_Enr%C3%ADquez
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We initiated nocturnal actions in central Concepción the first 
night after September 11. However, since in the house were also 
hidden various non-combatants Allende sympathizers, ultimately 
we were asked by its owners to leave the premises, in fear of a 
searching if we would be followed or captured. 

If I remember well, these actions were reported by the newspaper 
“El Sur” the 13 or 14 September, with a picture of fire-giving from 
the roofs in central Concepción. 

Capture 

I was later captured while transported under curfew by my father 
(a former officer) obliged to leave suddenly my fourth  safe house 
and with no contacts left in the organization. The head of 
the Comisión de organización (my unit) was captured in Las 
Higueras and taken to Quiriquina Island where I later met him 
heavily tortured.  He never talked and saved thus several lives (he 
is now a doctor exiled in Holland). La Central at Galleria Rialto 
had been closed down by MIR’s initiative. 

My father did not know anything beyond that I was “on the run” 
and  in need of help for transport that night. Having my father 
right-wing political sympathies,  I did not carry anything that 
could compromise. The vehicle was intercepted by an Army patrol 
in Las Heras street.  

At the spot identified only as a Professor of the University of 
Concepción (closed down by the military the very day of the 
coup) and not as militant of MIR, I was taken to the Football 
Stadium in Concepción. However – as courtesy to the family this 
transport under the custody of Artillery officers under my 
brother’s command (at the time a captain in the Artillery 
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Regiment, and whom my father contacted immediately). It was 
not the last time he would save my life. 

 

 

The Stadium in Concepción (pictured above) was a first 
detention portal of unprocessed detainees. DINA did not exist at 
that time yet, and the Intelligence and repression activities at the 
Stadium coexisted with the ordinary logistic and security “taking 
care” of the prisoners.  

The Intelligence activities were carried out in the beginning by an 
hybrid ad hoc pluton integrated by officers and petty-officers of 
the Army, Carabiners, Political Civil Police (Servicio de 
Investigaciones, and the repressive part performed by brutal 
ordinary staff and officers of the “Gendarmería” (ordinary prison 
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or jail-guards formations). The logistic and security tasks were in 
charge of a company from the Army. 

Here at the Stadium of Concepción the detainees were 
sorted according to political hierarchy and participation character 
(political or insurgents). Most of those categorized as political 
cadres, militants or  leaders of the Unidad Popular (Allende’s 
political coalition) and MIR,  were taken from the Stadium in 
Concepción, airborne, to a camp in Chacabuco, in northern Chile. 

On the other hand, political leaders with suspected responsibility 
in former “subversive” preparedness (the so-called “Plan Z”, an 
euphemistic denomination found by the Military Junta to refer 
potential subversive capability), or cadres suspected of 
participation in resistance activities, were either shot or taken for 
further interrogation to Fuerte Borgoño (Marines) and eventually 
to the prisoners camp in Quriquina Island. In these two 
compounds were also executed several prisoners. Eventually, later 
in 1974, some few prisoners in Quiriquina Island which after re-
evaluation met the “Chacabuco”  criteria (see above), were again 
gathered at the Stadium in Concepción and together with other 
prisoners (59 in total) sent in an Air Force Hercules to 
the Chacabuco Camp. 

For my part I was identified by Intelligence officers at the Stadium 
as militant of MIR, and suspected of resistance participation. First 
I was in the line to be shot  – at the orders of Teniente de 
Gendarmería Vallejos – together with two other prisoners. 
 
These were the former Director of Socoagro  in Chillán, and a 
young adolescent detained when carrying dynamite he had taken 
from the Cantera he worked at.  We were saved from under the 
Stadium’s Southern arc at last minute by the intervention 

http://www.memoriaviva.com/Centros/08Region/fuerte%20borgono.htm
http://en.wikipedia.org/wiki/Quiriquina_Island
http://www.tribunadelbiobio.cl/portal/index.php?option=com_content&task=view&id=2209&Itemid=90
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of Capitan Sánchez, the commander of the Military company at 
the Stadium (more of this episode in the biographic report “The 
red, the black, and the white”, by Anna-Leena Jarva).37 

From there I was taken  together with a number of other detainees 
to the Navy Base in Talcahuano, where a  concentration 
of detainees from elsewhere in the military region took place. 
Here were selected after further investigation those detainees who 
would fell in the military jargon under the category “prisoners”, 
meaning that they would be held in captivity at the infamous 
Quiriquina Island Camp. But some perished under torture 
or were assassinated. 

Prisoner in Quiriquina Island 

I arrived at Quiriquina Camp with eleven other prisoners. Two of 
them had come as detainees from the cool-mine city of Lota and 
were shot at the Quiriquina Camp short after we had arrived. One 
was of the name Carrillo, a trade union leader in the mining zone 
and heroes of the resistance against Pinochet. 

When I entered the main gate in the “Gymnasium” – where at the 
time all the about 800 prisoners were kept together in one local – 
my comrades in MIR were surprised, to say the least. The reason 
was that I have been reported dead in the Concepción actions.  

One of the prisoners which received me, a young student of name 
Quiero, even said to me that in Coronel (a mining city in the 

 
37 “The red, the black, and the white”, by Anna-Leena Jarva.  
https://libertarianbooks.eu/2021/05/20/the-red-the-black-and-the-
white/  

https://libertarianbooks.eu/2021/05/20/the-red-the-black-and-the-white/
https://libertarianbooks.eu/2021/05/20/the-red-the-black-and-the-white/
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Region) they have set a hit-unit called my name, as honours to the 
dead in action! 

Also Miguel Enríquez got the report of these actions and my 
presumptive death. This was told to me in Malmö in 1976, by the 
wife of Alvaro Rodas (an old-timer from the VRM period, and if I 
remember well, member of the first Central Committee of MIR). 
According to what she told me in occasion of a MIR-meeting (cells 
of MIR for the “trabajo de apoyo exterior”) we had in their 
apartment in Malmö, she heard herself  from Miguel, saying, 
literally, “cayó Ferradita” (Ferradita has been captured). And that 
Miguel was visibly affected by it, she told me.  

The above situation – that I was believed by many comrades killed 
by the military in Concepción – had important, and even 
determinant, positive consequences for my survival at the Camp 
and at the interrogations under torture. 

For those not acquainted with clandestine operations under 
severe violent military repression, it will be perhaps difficult to 
understand what follows.  The fact is that before I came to the 
Quiriquina Camp, various of my comrades – interrogated under 
torture –  blamed me for the personal responsibility or executor 
of  the particular operations or activity these comrades were 
suspected to have had in MIR. The “blame the dead” was a 
necessary tactic of survival that spontaneously grew in such 
torture centers. 

[Photo below, the wired fences around and above the ominous 
empty cemented hole in the ground, a monstrous pool, that 
served as collective detention site]. 
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The above in turn served me as a miraculous survival tool under 
torture. For when the agents asked me about all kind of items 
including the items which were truly my responsibility, I 
invariable responded that “naturally” nothing of that was – 
altogether – true, for the source of those reports on my doings was 
most certain the practice of  “blame the death”, and that I had left 
my active contacts with MIR (I could not deny that I was a founder 
of MIR, but “that was historic”) for long time ago when I 
became Professor at the University of Concepción. All wich the 
interrogators finally accepted after several weeks. 

In conjunction with above, it is important to understand the 
nature of these interrogation processes at the Quiriquina Island. 

a) The interrogations were NOT carried out in the first 
place by the personal in charge of the prisoners or the Navy 
personnel at the Island. Instead the interrogators were 
Intelligence personal from the Carabiners, the Army, and 
the Navy, which travelled episodical and constantly to the 
Island to exercise their sinister task. Also, they belonged at 

https://antifacist.files.wordpress.com/2014/05/wired-prisoners-camp-quriquina-island.jpg
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that time to their respective sections withing the military 
Intelligence system. A situation that changed during 
November 1974, with the de facto creation 
of DINA, Pinochet’s Dirección  de Inteligencia Nacional.38 

b) These individuals rotated constantly.   At least under my 
time at the Quiriquina Island (one), at the Detention centre 
at the Naval Base in Talcahuano (twice), and at the 
Regional Football Stadium in Concepción (twice). At 
Quiriquina Island the arriving interrogators 
sometimes  were only Carabineers, or only Army, and 
sometimes a mixture from all services. 

c) 1973-1974 it was a time of no computerized information, 
no data files reachable with a click. Instead the information 
was gathered in notes taken by the interrogators 
themselves under a situation in which they were at the very 
same time the torture-agents themselves. 

What I mean –  in the context of my experiences at the 
Quiriquina – is that this constant rotation meant that many of the 
items asked to me in those interrogations were based only in note-
reports taken from other agents in different occasions and before 
I got in the Island.  

All which made less difficult for me to play the convincing survival 
plot described before, added that the agents interrogating me 
were not those with the relevant hard data. 

 
38 Officially, DINA creation was first recognized in a Junta’s decreet of 
14 June 1974. 
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Four decades. Graphic by Armando Popa, 2009. Basedon 
Portrait of political prisoner Armando Popa (Ferrada-Noli 1973) 

But that was of course not the ultimate reason of my survival, of 
why my true role in MIR at the time of the Coup and in the 
actions afterwards was never known by my captors at the 
Quiriquina Island. The reason, as I see it, is because those who 
actually knew of my activities, such as the head of the 
Organization Detail of the GPM Regional Committee of MIR in 
Concepción I truly belonged to, and not only the front 
political unit at the University of Concepción. This friend 

http://artedenoli.wordpress.com/
https://antifacist.files.wordpress.com/2009/12/four-decades.jpg
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is  Renato Valdés, a doctor living now in Holland. He never 
revealed anything, never talked at the interrogations even under 
heavy and prolonged torture. 

It was everything so dramatic. Every time one of our comrades was 
called by complete name in the loudspeakers and asked to report 
himself at the gate of the huge collective cell (the gymnasium) to 
be taken by the marine-guards to the interrogation/torture sites. 
Another time, any time, it would the turn again of any of us who 
were left for the time being in the uncertain waiting list. 

It was on those circumstances which I remember most vividly 
Renato Valdés, which is a situation I am sure characterizes the 
situation of any of  the prisoners of MIR at the Quiriquina Island. 
Coming back from interrogation after hours of us 
waiting anxious for his eventual return. And the dramatic mixture 
of feelings while two or three comrades sat around him on the 
floor of the gymnasium: 

Disappointment, because in the best of cases he could have set 
free. Relief, by the fact he was still by us, and otherwise he could 
have resulted much worst, including the risk of perishing under 
torture. Sadness, because of the horrible shape – physical and 
psychological – that those interrogations inflicted in all of us. And 
finally,  the satisfaction and proud that he survived the 
interrogation without saying anything that could compromise us. 
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MIR resists in Concepción 

The resistance of MIR in Concepción, as in the rest of the country, 
has not been sufficiently described. Several reasons explain this, 
which I have referred in my text That morning of September 11 
1973. 

However, one clear demonstration of this active armed resistence 
in Concepción is given by this photo in the front page of a main 
Santiago newspaper,  La Tercera (6 October 1973). In the 
footnote it  is explained that the “extremists”  shown in the 
picture are prisoners in the Quiriquina Camp  “for have attacked 
the Military forces with firearms”.  

The rest are, according to the photo caption, political top leaders 
of the former Unidad Popular (the political coalition in support of 
Allende, in which MIR did not participate). In fact, the only such 
political leader of the Unidad Popular shown in the actual picture 
is Fernando Alvarez (centre of the picture, dark coat and light hat. 
He died under torture at the camp just few days after the picture 
was taken). 

The photo below (in next page) corresponds to  newspaper La 
Tercera’s front page, on 6 October 1973. It pictures “the 
extremists which attacked the military forces with fireweapons”, 
according to the text. I am depicted in the photo by the arrow from 
the right. 

Other focus of resistance of MIR in Concepción were known to 
exist in the periphery of the City (Cordones Industriales). This 
was also, as in the case of Central Concepción, more an “automatic 
response” from the part of GPM units or militants 
following  the “Plan Militar de Emergencia”. 
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A glimpse at the Prisoners Camp 

The picture below (Diario El Sur) show the door to the main 
collective cell in the Quiriquina Camp. All the photos here were 
taken by Concepción journalists accompanying a Swiss delegation 
of the International Red Cross under the one and only visit ever 
permitted to the Camp in 1974. 

 

Here are other pictures of the Quiriquina Camp published 
October 1973 by newspapers in Concepción. The first one 
in  “Diario Color”. The second one in “El Sur”. The remaining one 
also in “Diario Color”. In the picture first below I am depicted by 
the red arrow, to the left. 
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At the Quiriquina Camp, when not under interrogation or in 
isolating cell, the treatment was of collective forced labour. We 
were organized by the Navy Camp authority in “companies”, e.g. 
Company A (or Company “Ancla”, where I was), Company B 
(“Bote”) etc. The main activity of the companies was to do heavy 
work of construction, or restoring, of a very old stone Fort, the 
Fuerte Rondizonni. It was going to serve as the new prison for 
ourselves.   
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We were constructing our own prison! In the few hours of rest I 
spend much time in painting, or drawing, as the resources would 
allow. I did mainly portrait of my fellow prisoners, but also of 
guards and of the Camp.  

I gave a few other designs and paintings to the Red Cross officials 
visiting the Camp. I conserve thus a few pieces. One is the portrait 
of a younger colleague, Armando – Mandy – Popa (see below). He 
was at the time medical student at the University of Concepción. 
Both Armando and his brother Ricardo, also a friend of mine, 
exiled thereafter in Sweden working as doctors. Armando lives 
now in Singapore. 

 
Liberated? 

“Captain Ferrada: Agreeing 
with your petition, your 
brother may be authorized to 
leave for Mexico. Be careful 
with what he will be talking 
over there”  

– Signed: General Agustin Toro. 

I was taken from the Quiriquina Island camp by the last week of 
December 1973. I was first transported to final interrogation at the 
Naval Base in Talcahuano, and then in custody to Concepción for 
house arrest at my father’s residence situated in Colo-Colo street 
crossing San Martin street. That is in Concepción’s central area, 
and just beside the buildings where we offered resistance on the 
first two nights of the coup. 
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In this context, I have to add that in my family there were several 
members associated with the military elites.  Besides my father, 
my brother Maurizio become Colonel in the Chilean Army, and my 
other brother, Riccardo, a judge under the Pinochet era. 
Furthermore, my closest uncles (married with my mother’s 
sisters) were also high commanders at the military. My uncle 
Patrizio Zuiñiga was a general and professor in the Military 
Academy. His house in Las Condes was used by his colleague and 
friend General Augusto Pinochet as a “safe house”. My other uncle 
was Colonel in the Telecommunications branch of the army. A 
cousin was officer in the Navy, and his daughter’s husband also an 
officer in the Navy. 

Another significant event, is that General Agustín Toro, the 
commander in charge of Chile’s III Military Division (where  the 
military garrisons in Concepción and the Talcahuano Naval force 
were allocated) had an old-time friendship with my brother 
Maurizio. This association comes from the times my brother, then 
a lieutenant,  was his adjutant at the Artillery Regiment “Tacna” 
in Arica –where then Colonel Toro was the Regiment’s 
commander . In fact, at the wedding of my brother in Arica, 
Summer 1971, I was invited and there I met Colonel Toro and 
family. 

In 1972 I was in Mexico, invited professor at the Universidad 
Autónoma de Nuevo León, in Monterrey. Meanwhile President 
Allende had sent Agustín Toro, now promoted to general, as 
military attaché to the Chilean Embassy in Mexico. In Mexico, I 
published a book –”Teoría y Método de la Concientización“– 
which reached certain spread at the time, with two editions 
published within six months. I would believe that General Toro, 
who was also there at the time, was aware of that publication and 
of my academic work in Mexico –. 
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So, after the military coup, Pinochet called General Toro back to 
Chile, and made him commander of the II Division with seat in 
Concepción. Coincidentally, my brother was at the time captain at 
the Cavalry-Artillery Regiment “Silva Renard”, also in 
Concepción. 

When the news reached Mexico about my detention in Quiriquina 
Island, university colleagues mobilized to get me free. Among the 
steps they took was to send an open invitation for me to work at 
the University on Mexico. They also contacted General Toro, 
trying to recall on him  memories if his pleasant staying in Mexico 
as military attaché in the Chilean diplomatic mission. 

I couldn’t know, I never will, what is what. I was deep imprisoned 
in the Quiriquina hole.  But in a sunny early summer day I was 
called to present myself with all my tings to the prison’s gate. 
When you hear that call in the loudspeakers you know what it 
means, that you are going to be taken to execution, or “at best”, 
transferred to another interrogation/torture centre. 

But I was transported first at the naval Base in Talcahuano, and 
the day after back to Concepción. I was under arrest, with military 
custody on the door. At that time I knew of General Toro’s decision 
to set me free on condition I would change prison for a 
penalty  known in Chile as “extrañamiento” (eviction from the 
countries’ borders) .  So he “authorized” I could be let travel to 
México –but with military escort to the airport. He was not going 
to take any chances. 

I was waiting for that transport escort, but when they arrived, they 
took me instead back to the Regional Stadium in Collao Avenue of 
Concepción.  And it was then when the really drama began. This 
passage about the returning to the Stadium prison has been 
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described in “The Red , the Black and the White” of 2004. It is also 
in my book “Rebeldes con Causa”. 

Let me here only summarize, that after being rescued my brother 
Maurizio with help of Captain Sánchez, commanding a platoon 
from the Artillery Regiment with irrupted in the Stadium, I was 
transported to Santiago and from there to México. Bout I escaped 
in the first stopover of the flight, in Lima. From there I traveled 
after a few days to Rome. 

In charge of MIR’s affairs in Peru at that time was the lawyer Juan 
Saavedra (Patula). he contacted MIR leadership (El Comité 
Exterior) newly formed in Havana, with help of the Cuban 
Embassy in Lima. Two days after I was flying to Rome, to tell at 
the Russel Tribunal what was really going on in Pinochet’s prisons 
in Chile. My testimony, together with that of Joan Jara (Victor 
Jara’s wife) and Ariel Dorfman’s,  is archived 39 at the Lelio Basso 
Foundation (the organizer of the Russel Tribunal of 1974), still 
located at Via della Dogana Vecchia 5, in Rome.  

 
39 https://www.lazio900.it/oggetti/?id=21092  

https://www.lazio900.it/oggetti/?id=21092
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After very many years Armando Popa visited me at my country house 
in Sweden, summer 2009. I gave the portrait to him. For which we 

waited 36 years! 
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Part IV: Fighting Pinochet’s 
“Operation Condor” in Scandinavia 
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War on Operation Condor and Pinochet’s Terror. The author at the 
time of the 1977 events 
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The context 
 
Plan Condor (Operación Cóndor), was a USA-backed intel 
operation established among military governments in the 
southern cone in Latin America. Namely, Chile (most active), 
Argentine, Bolivia, Uruguay and Paraguay. It has been categorised 
as state terror organization, and its goals were to assassinate 
political oppositional figures living abroad, as well as key cadres 
of the JCR –an organization coordinating left guerrillas operating 
in those countries. Head in Chile was General Manuel Contreras, 
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aka Chief of DINA (Dirección de Inteligencia Nacional). 
 
 
Operation Condor aims: 

a) To liquidate oppositional figures in exile – several bloody 
executions took place in different countries (most known 
case was the killing in Washington of Allende’s former 
ambassador in the US, Orlando Letelier.  

b) a) To liquidate leaders and cadres of the organizations 
listed below:  

b) To counter arrest Resistance activities of the “Junta de 
Coordinación Revolucionaria” 40 of South America’s 
Southern Cone, formed mainly by, MIR-Chile, 41 ERP-
Argentina (Argentine People's Revolutionary Army) 42 
ELN-Bolivia (Bolivian Liberation Army) 43, and the 
Uruguayan Tupamaros. 44  

There were approximately 25,000 Chileans exiles in Sweden in 
the first years after the military coup of Augusto Pinochet of 1973. 
Those considered having political reasons for that asylum were 

 
40https://en.wikipedia.org/w/index.php?title=Revolutionary_Coordin
ating_Junta&action=history  Retrieved 20 Feb 2021 
41 
https://en.wikipedia.org/wiki/Revolutionary_Left_Movement_(Chile) 
Retrieved 20 Feb 2021. 
42https://en.wikipedia.org/wiki/People%27s_Revolutionary_Army_(A
rgentina) Retrieved 20 Feb 2021. 
43 https://en.wikipedia.org/wiki/%C3%91ancahuaz%C3%BA_Guerrilla 
Retrieved 20 Feb 2021. 
44 https://en.wikipedia.org/wiki/Tupamaros. Retrieved 20 Feb 2021. 

https://en.wikipedia.org/w/index.php?title=Revolutionary_Coordinating_Junta&action=history
https://en.wikipedia.org/w/index.php?title=Revolutionary_Coordinating_Junta&action=history
https://en.wikipedia.org/wiki/Revolutionary_Left_Movement_(Chile)
https://en.wikipedia.org/wiki/People%27s_Revolutionary_Army_(Argentina)
https://en.wikipedia.org/wiki/People%27s_Revolutionary_Army_(Argentina)
https://en.wikipedia.org/wiki/%C3%91ancahuaz%C3%BA_Guerrilla
https://en.wikipedia.org/wiki/Tupamaros
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38, 5 percent. 45 Militants and ex militants of MIR that were 
politically organized in Sweden by 1977 could not be more than 
150, approximately. That was the number of participants in the 
national conference of June 1977.  

On the other hand, the number  of MIR leaders –meaning those 
who had occupied seats in MIR Central Committee, in the Political 
Bureau, in the direction of the Armed units such as Fuerza 
Central, were quite numerous in proportion to the militants / ex 
militants, its number generally considered. Also, considering the 
fact that in Sweden and in the Nordic countries, MIR represented 
the above mentioned JCR. 

In other words, the revolutionary organization based in 
Stockholm, was a “natural” target for the assassination plans of 
Operación Cóndor. 

The Social Democratic Party contacts MIR in Stockholm on 
‘Condor’ 

In the spring of 1977, Gösta Ohlsson, a member of the leading 
board of the Social Democratic Party (Partistyrelsen), and also the 
official in charge of the Latin-American desk (or international 
relations) contacted Mario Espinoza (nom de guerre “Juancho”). 
Mario Espinoza was at that time a member of the Central 
Committee of the Movement of the Revolutionary Left (MIR) and 
of the MIR-Exterior. 

 
45 M Ferrada de Noli, Epílogo epigoloso. Magazin Latino, Stockholm, 
https://www.magazinlatino.com/index.php/columnas/item/1184-
epilogo-epigoloso-sobre-la-pandemia-ideologias-y-paradojas  

http://en.wikipedia.org/wiki/Revolutionary_Left_Movement_%28Chile%29
https://www.magazinlatino.com/index.php/columnas/item/1184-epilogo-epigoloso-sobre-la-pandemia-ideologias-y-paradojas
https://www.magazinlatino.com/index.php/columnas/item/1184-epilogo-epigoloso-sobre-la-pandemia-ideologias-y-paradojas
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The MIR-Exterior was the international bureau of the MIR, 
operating abroad to support activities of the anti-Pinochet 
Resistance led at that time by the organization in Chile. 46 

In Sweden, Mario Espinoza was in charge of both the MIR-
Exterior Office in Sweden, and of the above described Junta de 
Coordinación Revolucionaria,  JCR.   

MIR Counterintelligence and Operation Condor 

Mario Espinoza and I went to the meeting with the social 
democrats, which took place in Sveavägen 68, and held 11.00 AM. 
In the meeting, the senior party official, Mr Gösta Ohlsson, 
declared to us the following, as I recall it:  

“Our contacts in the Swedish Security Police informed that 
(Operation Condor) is to initiate activities for Northern 
Europe . . . from their current base in the Chilean Embassy 
in Madrid they may be sending more operatives here . . . 
We know also of the monitoring activities deployed in those 
regards by MIR . . . We therefore ask your organization to 
avoid any retaliating-action in Swedish territory, and also, 
for MIR’s own behalf, we ask you to synchronize your 
monitoring results with the one conducted on Operation 
Condor activities by the Swedish Security Police”. 

Mario Espinoza agreed with the proposal, and said to Ohlsson: 

 

46 The Swedish collaboration with US/NATO spying. The Professors’ 
Blog, 12 Dec 2013. https://professorsblogg.com/2013/12/12/peoples-
intel-apparatus/  

https://professorsblogg.com/2013/12/12/peoples-intel-apparatus/
https://professorsblogg.com/2013/12/12/peoples-intel-apparatus/
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“Well, I suggest that the people at the Security Police 
working with this, get in contact with Marcello Ferrada 
Noli, here (pointing at me), who is in charge of our counter-
intelligence unit”.  

As I am trained for surprises, when I heard what Juancho said to 
Ohlson I did not said a word, not a blink, not even looked at 
Juancho. But the truth is, that moment was the first time I heard 
that I had been entrusted by MIR’s Comité Exterior with the 
organization and leadership of MIR/JCR Counterintelligence unit 
for the Nordic countries… 

So, the counter-intelligence unit was born to fight Operación 
Condor activities in Scandinavia.  

At the end of the meeting Mr Ohlsson handed over to me his visit-
card and told I was welcome to contact him on the progress made 
(I never did, as the contacts went on with the SÄPO and the 
activities were undercover). 

 

 

 

 

 

 

The same afternoon I received a call by an officer from the 
Swedish Security Police. The same evening I had established MIR 
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Counterintelligence unit, hand picking its members among 
trusted comrades and friends of that time. We started the job the 
same night. 

Among the operatives, was Pedro Luis Santana, a MIR militant 
that also had been imprisoned by the Pinochet regime in Chile, 
and still lives in Sweden. He was by far the most effective and 
brave among those people. I was authorized by him to mention his 
name – like in, “I was not afraid then, I am no afraid now. Or 
never”. 

We wondered how it was that social democrats knew about our 
monitoring of the Junta agents and presumably operatives of 
Operation Condor. 

 
 

With Mario Espinoza, recalling the events at a lunch-meeting in 
southern Stockholm, near Globen 

After all we worked with tight clandestine routines, encrypted 
communications, etc.; all members of my unit – and we were only 
few – were former combatants with long experience in undercover 
work and also survivors of Pinochet harsh prisoners camps 
(Quiriquina Island, Chacabuco, and Concepción).  

It was no task for “civilian” social democrats – or for that part not 
a possibility for any civil organization – that with normal means 
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they would be able to get insight about our operations. The most 
credible, we reasoned from the beginning, is that the information 
was passed to the social democrats after a professional 
surveillance – technically superior – done by the Swedish Security 
Police.  

But again, how come it was the Social Democratic central bureau 
that contacted us? Why the high-ranking party official at 68 
Sveavägen street said explicitly “Our contacts in the Swedish 
Security Police informed…” ?  

Further, the Social Democratic Party it was not at that time in 
charge of the Government, it was not an “official” party – why they 
would enjoy official contacts with an official institution such as the 
National Security Police? 

Some answers became clearer while doing the talks on behalf of 
my unit at the Security Police headquarters at the Kungsholmen 
compound. It is not that solely judging after the contact-episode 
above I would be in position to prove that some kind of 
communication pipes between the Security Police and the Social 
Democratic Party did exist systematically.  

Yet, my strong impression was – after the conferences and several 
walks I had together with the gentlemanly senior official of the 
Security Police in the nearby park – that this was the case. That 
they did cooperate.  

How Sweden knew about Operation Condor’s menace? 

But not only that. Another central issue was the still not clear for 
us, namely, how the Swedish Security Police knew about the 
imminent threat on us by Pinochet’s Operation Condor? 
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Only years after, my hypothesis began to receive substance. For 
instance, newspaper El País published 47 13 June 2010 that by that 
time, Pinochet had sent to France a group of Condor operative 
officers from Chile, Argentine and Uruguay, with the mission to 
kill René Gato Valenzuela –one of MIR leaders active in what we 
called La Retaguardia, with important logistic and clandestine 
tasks  with centre in Paris. However, this assassination plan of the 
Operation Condor was discovered in time by the French 
intelligence.  
 
At that time, the Intelligence services in Western Europe were 
perhaps no that connected as it is now and since the European 
Union was established (Sweden joined in 1995). However, 
political parties in their the governments – as in the case of France 
and Sweden– were connected.  So either through Intelligence 
channels between these countries, or via information provided by 
French political counterparts at government level, the French 
passed secretly the information to the Swedes. 
 
And so, it was not estrange that the connections that the powerful 
Social Democratic Party had in the Intelligence apparatus of 
Sweden, made possible the transfer of this information to us in 
MIR. Our organization had at that time formal political contacts 
with the Swedish Social Democratic Party, which explain the call 
done than to us by the member of its leading board, Mr Gösta 
Ohlsson.  
 
We also have to bear in mind, those were the times of Olof Palme, 
which did much for the Chilean refugees in Sweden. 

 
47 Las conexiones de ETA en América. El País, 13 June 2010. 
https://elpais.com/diario/2010/06/13/domingo/1276401160_850215.
html 

https://elpais.com/diario/2010/06/13/domingo/1276401160_850215.html
https://elpais.com/diario/2010/06/13/domingo/1276401160_850215.html
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The operative Volvo Amazon  

Nevertheless, we did our job, and tightened internal security 
measures, as well as we monitored the movements of the Chilean 
Embassy and consulate officers and employees –some of them 
newly arrived. We also provided escort to MIR and JCR 
representatives. 

Also for that ends of updating the organization structures, Mario 
Espinosa (Juancho) and I, travelled in occasions to Finland and 
Norway in a car I had at that time, which we called “El Amazón 
operativo” (the operative Volvo). It was a Volvo 122 Sport, a model 
known in Sweden as Amazon. We went in the same car to France, 
from Sweden, after Nelson Gutiérrez called me for news at a 
meeting of the MIR’s Comité Exterior (read further below). 
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The contacts between MIR/JCR and the Swedish Security Police 
lasted for about two months, until the situation was declared 
under control. The MIR’s counterintelligence unit pursued thou it 
activities on the issue. Operación Condor in Scandinavia was 
eventually neutralized, and no political exile figure was ever killed 
during that period, neither such attempts were registered against 
any of the (about) over 30,000 exiles from Cono Sur countries in 
the Nordic countries at that time. 

During those activities I met with several Swedish Security Police 
officers –including two senior-ranking officers. Incidentally one 
senior officer presented me –it was a  fortuitously encounter– to 
Prime Minister Thorbjörn Fälldin, while he was at the Security 
Police headquarters using a “sport facility” located in the Secret 
Police building.  

A nomination done at the Comité Exterior of MIR  
 
About that same period, MIR had decided to open a “diplomatic 
representation” in Geneve –argued “with purposes similar of that 
of the Palestinians’ office in Geneve”– in order to canalize political 
support to the Resistance in Chile. This nomination as the 
representative of MIR in Genève was proposed to me by Nelson 
Gutiérrez in Stockholm, and later confirmed in a meeting the 
Comité Exterior of MIR had in France. In that meeting was also 
present Mario Espinoza (Juancho),   René Valenzuela (Gato, a 
talented cellist known for remarkable clandestine operations), 
Patricio Rivas (Gaspar), and also –if I remember well–  Alejandro 
Tranquilo Romero.  
 
However, the “ambassador” task –as Nelson called– was not 
implemented because of a harsh opposition to my designation 
done by  Roberto Moreno aka (“Pelao”), at the time a member of 
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MIR’s Central Committee lead (the Comisión Política). To the best 
of my knowledge, neither the MIR office in Genève was ever 
installed. The times also coincided with my critics to the new 
strategy of alliances (including the Christian Democratic Party) 
proposed by members of MIR leadership, episode which I 
described in the Introduction chapter of this book. 

With the years, Roberto Moreno became a member of the Chilean 
Intelligence apparat known as “La Oficina” (The Office) in a 
government of transition by the post Pinochet era. The institution 
was devoted to “counter insurgency”, namely targeting the cadres 
of some still active far-left guerrilla organizations. 

There  has been aggravating denounces about Moreno, in his new 
role in the Chilean Intelligence  apparatus of the period. One is 
described in the report entitled "The Undergrounds of the 
Transition", 48 arguably based in an interview conducted in the 
late 90s by the journalist Udo Joao Goncalves with Humberto 
López Candia  –once employed at La Oficina as a productive asset. 

In that interview, López Candia would have affirmed that in the 
beginning, the bosses of the forthcoming La Oficina asked the so 
called MIR politico –the faction which Roberto Moreno belonged 
to– to neutralize the other two groups that have survived MIR split 
after the dictatorship, namely Andres Pascal’s MIR histórico, and 
Hernán Aguilo’s MIR militar.  

According to the same report, López Candia also would have 
reveal that Roberto Moreno, “went to work directly at the Ministry 

 
48 The Undergrounds of the Transition 

https://cearmaipu.wordpress.com/2010/12/27/los-subterraneos-de-
la-transicion/  

https://cearmaipu.wordpress.com/2010/12/27/los-subterraneos-de-la-transicion/
https://cearmaipu.wordpress.com/2010/12/27/los-subterraneos-de-la-transicion/


 103 

of the Interior…as a test of his will and a demonstration of 
democratic spirit, gave all the background information of miristas 
linked to the ETA of Spain and of others who were operating in 
Brazil and Argentina, who seemingly were determined to continue 
supporting the armed struggle in Chile.” [quoted from the text] 49 

“This would have been the way, says López Candia, how the 
governments of Spain and Brazil obtained the information 
to apprehend and neutralize the Miristas in those nations. 
Among the detainees, the most prominent is one of the 
founders of the MIR: René Valenzuela, "The cat". He 
operated with the ETA and was sentenced to 14 years for 
the kidnapping of a Spanish businessman. Together with 
the fall of "El Gato", the operational network with which the 
MIR financed itself from different parts of the world was 
dismantled” 50  

According to the declarations of López Candia, as it is referred in 
the same document, several other miristas were also detained 
elsewhere. 

It should be noted that that I have not been able to confirm López 
Candia’s narrative about Pelao Moreno through MSM published 
sources. However, the same document with the said López Candia 
interview has been given as source in an academic thesis at the 
Department of History of the University of Chile. 51 

 
49 Id. 
50 Id. 
51 Gabriela Barría Cancino, El Chaca, la Chica y el Jonny. Represión y 
muertes en el Chile democrático. Santiago, 1988-2008. Universidad de 
Chile, Dept de Ciencias Históricas, 2012. 
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And I’m sorry for 
Gato Valenzuela. I 
personally met 
with him several 
times, both in Chile 
(Santiago) and in 
Paris. I have a good 
memory of him. 

Efficient, calm and 
dedicated, he was. 
As in one adagio 

piece of a cello concert –the musical instrument he talented with 
his interpretations. 

The first time I met him was in March 1971. He was Miguel 
Enríquez’s trusted driver, and Miguel had send him to meet me in 
a secluded area of Santiago –where I gave him the coordinates 
where he should pick up a machine gun which I have smuggled 
from Arica.  

It was a P 30, and had been transported in a compartment which 
a friend of a friend of nickname Pito, had welded under the base 
of his transport lorry. 52 

Other times I met Gato were in Paris, mainly in 1976, where I had 
been sent several times to pick up clandestine documents hidden 

 
http://repositorio.uchile.cl/bitstream/handle/2250/111483/Barria%2
0Gabriela.pdf  
52 More on this story in the chapter Operación ametralladora Punto 
30, in my book Rebeldes Con Causa, page 248. 
https://libertarianbooks.eu/2020/06/15/rebeldes-con-causa/  

http://repositorio.uchile.cl/bitstream/handle/2250/111483/Barria%20Gabriela.pdf
http://repositorio.uchile.cl/bitstream/handle/2250/111483/Barria%20Gabriela.pdf
https://libertarianbooks.eu/2020/06/15/rebeldes-con-causa/
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in a double folder of my handbag. 
Other missions had sent me to 
Rome.  

Once, flying turn and return to Paris 
from Stockholm, I went to fetch in 
my hand-baggage considerably 
amounts of cash –impossible to fit in 
the hidden folder– to be received by  
another member of the Political 
Bureau (Nelson Gutiérrez),  with 
destiny of Chilean resistance 
activities. Nelson was at that time 
temporarily living in an apartment 
in a suburb south of  Stockholm.  

Needless to say, there were those 
times in which Security at airports 
did not check cabin bags of non-
suspected persons. And, in fact, I 
customary did not use to dress as a 
70’s hippie or as a guerrilla from the 
fields. Photo at left, from the epoch, 
the author by Fontana di Trevi, in 
Rome. 

How did Le Figaro know? 
 
One last comment on the secret Intelligence connections of 
Sweden and France, or in general between EU and NATO, about 
MIR activities of the period:  
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In the context of my criticism of some Western media’s 
disinformation on the war in Syria– 53  French right-wing paper 
Le Figaro mentioned in an article of 2017 54 my “past espionage” 
in Sweden, in obvious reference to the MIR’s counterintelligence 
activities during Operation Condor.  
 
The ad hominem Le Figaro article, authored by Pierre Avril, 
mainly questioned that statements from one Western academic –
referring the interviews done with me in Russian television 
channels– were used as an argument to contradict the Western 
powers’ version on the happenings in Khan Shaykhun, Syria.   Le 
Figaro also made a fuss  over my conclusions on the “White 
Helmets”, which were the actual sources for the exploited 
allegations  on gas attacks in Syria.  That was in reference to 
SWEDHR investigations on alleged gas attacks in Sarmin and 
Khan Shaykhun reported by the “White Helmets”. 55 

 
53 Interference by journalists on sovereign opinions of professors, 
academics, and independent researchers, comprise infringements to 
Art 19 of the Universal Declaration of Human Rights. The Indicter, 7 
Feb 2020.  

https://theindicter.com/interference-by-journalists-on-sovereign-
opinions-of-professors-academics-and-independent-researchers-
comprise-infringements-to-art-19-of-the-universal-declaration-of-
human-rights/  
54 En Russie, une curieuse thèse reprise pour exonérer Damas. Le 
Figaro, 13 Apr 2017. 
https://www.lefigaro.fr/international/2017/04/13/01003-
20170413ARTFIG00273-en-russie-une-curieuse-these-reprise-pour-
exonerer-damas.php  
55 Should UN consider White Helmets a politically neutral 
organization, and its allegations as credible sources by UN 
investigative panels on Syria? The Indicter, 30 Nov 2017. 
https://theindicter.com/should-un-consider-white-helmets-a-

https://theindicter.com/interference-by-journalists-on-sovereign-opinions-of-professors-academics-and-independent-researchers-comprise-infringements-to-art-19-of-the-universal-declaration-of-human-rights/
https://theindicter.com/interference-by-journalists-on-sovereign-opinions-of-professors-academics-and-independent-researchers-comprise-infringements-to-art-19-of-the-universal-declaration-of-human-rights/
https://theindicter.com/interference-by-journalists-on-sovereign-opinions-of-professors-academics-and-independent-researchers-comprise-infringements-to-art-19-of-the-universal-declaration-of-human-rights/
https://theindicter.com/interference-by-journalists-on-sovereign-opinions-of-professors-academics-and-independent-researchers-comprise-infringements-to-art-19-of-the-universal-declaration-of-human-rights/
https://www.lefigaro.fr/international/2017/04/13/01003-20170413ARTFIG00273-en-russie-une-curieuse-these-reprise-pour-exonerer-damas.php
https://www.lefigaro.fr/international/2017/04/13/01003-20170413ARTFIG00273-en-russie-une-curieuse-these-reprise-pour-exonerer-damas.php
https://www.lefigaro.fr/international/2017/04/13/01003-20170413ARTFIG00273-en-russie-une-curieuse-these-reprise-pour-exonerer-damas.php
https://theindicter.com/should-un-consider-white-helmets-a-politically-neutral-organization-and-its-allegations-as-credible-sources-by-un-investigative-panels-on-syria/


 107 

Le Figaro journalist  Pierre Avril 
(picture at left) went on describing –
inaccurately for the most– 
backgrounds of my  personal and 
political life. Itt was then when he 
‘exposed’ that I “had in the past 
enjoyed espionage” activities in 
Sweden. 

 
Who had informed Avril (at left), the Le Figaro correspondent in 
Moscow),about what we did in MIR in Scandinavia during the 
Operation Condor period? That was known in the first place by the 
Swedish Security Police, and no newspaper had reported on that 
before.  
 
Only source cited by Le Figaro’s 
Avril, is Bert Sundström –a Moscow 
correspondent of  Sweden’s state 
television who there 56 appears blunt 
lying when denying my multiples 
appearances in  the same Swedish 
state television channel he works for.  
 
In my analysis, both journalists had appear, since long in their 
reports, to be clearly anti–Russian biased. Sundström was in one 
occasion “expelled” from Russia by the authorities, who denied 
him visa. 57 

 
politically-neutral-organization-and-its-allegations-as-credible-
sources-by-un-investigative-panels-on-syria/  

56 En Russie, une curieuse thèse reprise pour exonérer Damas. Op. cit. 

57 https://www.thelocal.se/discuss/index.php?showtopic=59  

https://theindicter.com/should-un-consider-white-helmets-a-politically-neutral-organization-and-its-allegations-as-credible-sources-by-un-investigative-panels-on-syria/
https://theindicter.com/should-un-consider-white-helmets-a-politically-neutral-organization-and-its-allegations-as-credible-sources-by-un-investigative-panels-on-syria/
https://www.thelocal.se/discuss/index.php?showtopic=59


 108 

Nontheless , later in The Indicter I rebutted Le Figaro article, 58 
and the said Sundström, as well similar publications in Der 
Spiegel 59 and in the Swedish press. 
 
At the bar in Waldorf Astoria 
 
Coming back to 1977, in the first week of July I was in New York, 
meeting my father, who by then attended in those days a 
conference of Lions International in Washington (my father was 
then Governor of the Concepción’s Lions).  
 
We had a great time. First we stayed in Manhattan’s Carlton Hotel, 
because  my dad’s nostalgic memories led to visit that site again, 
facing is beloved Madison Square Garden. But then he invited me 
to the  Waldorf Astoria, in which bar (the one at the lobby), I had 
my very first meeting with the Manhattan, the cocktail of the 
house. 
 
While we waited for something to eat, I decided to call to Sweden, 
to Hernán Donoso, from one of the telephones nearby in the 
lobby. Donoso, who had been during a short period a member of 
the Counterintelligence unit I headed, told me that after the 
Stockholm MIR Conference (described above, in the Introduction 
section of this book) he had been put as the man in charge. I did 

 
58 Mainstream journalists angered by SWEDHR denounce of 
unethical war propaganda. Reply to Le Figaro. The Indicter, 15 April 
2017. https://theindicter.com/mainstream-journalists-angered-by-
swedhr-denounce-of-unethical-war-propaganda-reply-to-le-figaro/  
59 Swedish Doctors for Human Rights (SWEDHR) respond to Der 
Spiegel. The Indicter, 22 Dec 2017. https://theindicter.com/swedish-
professors-and-doctors-for-human-rights-swedhr-on-slandering-in-
der-spiegel/  

https://theindicter.com/mainstream-journalists-angered-by-swedhr-denounce-of-unethical-war-propaganda-reply-to-le-figaro/
https://theindicter.com/mainstream-journalists-angered-by-swedhr-denounce-of-unethical-war-propaganda-reply-to-le-figaro/
https://theindicter.com/swedish-professors-and-doctors-for-human-rights-swedhr-on-slandering-in-der-spiegel/
https://theindicter.com/swedish-professors-and-doctors-for-human-rights-swedhr-on-slandering-in-der-spiegel/
https://theindicter.com/swedish-professors-and-doctors-for-human-rights-swedhr-on-slandering-in-der-spiegel/
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not get whether it was an interim situation, or permanent. Neither 
I got clear if he was appointed the new head of the above 
mentioned counterintelligence unit or of the Stockholm structure.  
 
Nevertheless, in that telephone talk, Hernán Donoso informed me 
on the news from Roberto Moreno’s opposition to my nomination 
to head the planned office of MIR in Genève. Moreno would have 
said, according to Donoso, that he opposed because I was that 
kind of self-driven militant “under none’s control”, and therefore 
it was “a risk that Marcello would ‘arrancarse con los tarros’. That 
means, according to Wiktionary, “Make a determination without 
seeking the opinion of others involved in an issue” (“Tomar una 
determinación sin pedir el parecer de los demás involucrados en 
un asunto.)” 60  
  
Which may be partly true, in the sense that –as all true  
libertarians–  “I am the captain of my soul”, and for my decisions 
I do not rely on others’, and therefore the responsibility is only 
mine. But equally true is that I have never done anything that 
could be considered as going against the strategic interests, the 
wellbeing and  safety, of MIR and its cadres. It is called loyalty. 
My father called hombría. My grandfather called parole d’onore. 
 
The question that Moreno should have asked at that time is: How 
come that –since the times of MIR’s foundation in 1965 to July 
1977–  I had received from Miguel or from the rest of my friends 
at the Political Bureau, and in so different occasions, delicate 
missions to be carried out only by myself?  Some of those episodes 

 
60 https://es.wiktionary.org/wiki/arrancarse_con_los_tarros  

https://es.wiktionary.org/wiki/arrancarse_con_los_tarros
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are described in my books Con Bautista van Schouwen 61 and 
Rebeldes Con Causa.62 
 
And, bizarre as it reads, Moreno had said, according to Donoso, 
“Marcello should not be permitted to travel to the US”.  
 
So what I did after I heard that? The telephones were near the 
shop, by the reception. I bought a postcard with the Walldorf front 
picture, and I came back to the bar in the same lobby. There I 
asked the barman to hand-write the recipe of the Manhattan on 
the post card. He proudly agreed, it seemed. 
 
And that postcard, via Donoso’s address, was the reply I sent to 
Roberto Pelao Moreno, in my opinion, the only humour-deprived 
member of that MIR’s Political Bureau… 
 
Hernán Donoso kept that postcard for years, and handed it over, 
back to me, in a visit he did in my house in the country in 
Månkarbo, Uppsala, in 2003.  
 
Never heard again from Moreno, until I read, decades afterwards, 
That he had converted in a bureaucrat of the repressive 
governmental Intelligence institution La Oficina, at the dawn of 
Chile’s neo-liberal splendour which fustigated the poor. 

So, there ended my prospective assignment as MIR’s first 
representative at the lobbying circuits of international 
organizations of Geneve. 

 
61 https://libertarianbooks.eu/2018/12/22/con-bautista-van-
schouwen/  

62 https://libertarianbooks.eu/2020/06/15/rebeldes-con-causa/  

https://libertarianbooks.eu/2018/12/22/con-bautista-van-schouwen/
https://libertarianbooks.eu/2018/12/22/con-bautista-van-schouwen/
https://libertarianbooks.eu/2020/06/15/rebeldes-con-causa/
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However, after my farewell to MIR I did not change ideological 
compass, as many others did after the fall of Pinochet, and some 
even before. 

And while in those years some other ex-miristas in Chile –as well 
as some opportunist pretending-to-be-miristas in the countries of 
exile– were eating the fallen crumbs from the banquets of 
European governments they served and cleaned up (as the 
discriminated immigrants they are, even without acknowledging 
it, or understand. Which is sad).  

What I was instead doing? 

1. I was dedicated to investigate and expose the fatal consequences 
of that discrimination (e.g. the content of my academic research 
on the overrepresentation of immigrants in the epidemiology of 
suicide).  That led at that time to a proposition by a MP at the 
Swedish Parliament, and also to changes in the assessments 
protocols of health care units dealing with patients’ report of 
suicidal behaviour. The ethnic factor was to be included. 

In my publications from Harvard Medical School, I also 
demonstrated that suicide is significantly correlated with less 
favourable SES, 63 at individual level, as well as with lower 
communes’ and regions’ income.  

Ergo, it is not so that “poverty is a shield against suicide”, as 
Durkheim had wrongly concluded. 64 His hypothesis followed a 
century of flawed epidemiological research which had deprioritize 

 
63 Socioeconomic status. 
64 Émile Durkheim (1897), Le suicide, Paris, PUF, 2007. 
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a highly needed social-psychiatric attention towards the poor and 
underprivileged in society. 

2. Pursuing justice for the assassinated MIR revolutionaries, 
where the ultimately responsible was the dictator Pinochet. See 
next chapter on my denouncing of Pinochet crimes.  

And in the periods thereafter I continued my struggle for social 
justice, for the humans rights for all. Therefore I founded the 
organization Swedish Doctors for Human Rights – SWEDHR, 65 
and the publication The Indicter. 66 

 
65 Swedish Professors and Doctors for Human Rights – SWEDHR  
https://swedhr.org/  
66 The Indicter Magazine https://theindicter.com/editorial-board/  

https://swedhr.org/
https://theindicter.com/editorial-board/
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The image above was published on Twitter 4 Nov 2015 by the late Dr 
Armando Popa (then editor of SWEDHR Research & Reports), referring 
to the article which is a main source of this section. 67 

 
67 https://twitter.com/ArmandoPopa/status/661901554702786560  

https://twitter.com/ArmandoPopa/status/661901554702786560
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Part V: Filing Pinochet. “To bring him 
to an European Court of Justice” 
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“Ferrada de Noli files against Pinochet for the 
disappearance of friends Bautista Van Schouwen and 
Edgardo Enríquez”. 
 
 

 

Above: Photo from a reportage in Aftenposten, Norway. The picture 
was taken outside the building of the Dept of Clinical Neurosciences at 
Karolinska University Hospital, where I had my office at the time. 

 
 

http://ferradanoli.files.wordpress.com/2009/12/ferrada-noli-vs-pinochet.jpg
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At the Tribunal Russel in Italy 

I did my first denouncing in Europe on human-rights 
transgressions, war crimes and widespread torture of prisoners 
committed by the Pinochet Junta in  Chile, at the Bertrand Russel 
Tribunal in Rome in 1974. The Russel Tribunal on Chile was 
organized by the late Italian Senator Lelio Basso. The transcript of 
my testimony (12 pages) including a brief presentation of it by 
Senator Basso, is archived at the Fondazione Basso, 68 in Rome, 
and referred as: 

“Testimonianza di Marcello Ferrada de Noli, relativa alla 
repressione culturale, 3 aprile 1974” 69 

The document was found in 2017 by Simona Luciani, to whom I 
thank for these coordinates leading to the document: 

Fondazione Lelio e Lisli Basso – ISSOCO. Fondo: Tribunale 
Russell II per la repressione in Brasile, Cile e America Latina. Serie 
3: Documentazione delle Sessioni: Prima Sessione (Roma, 30 
mar. – 5 apr. 1974), sotto serie 2: “Testimonianza di Marcello 
Ferrada, relativa alla repressione culturale”, 3 aprile 1974. 

In pages 10-12 it reads (here excerpted and translated into 
English): “Along with the atrocious demonstrations of what 
human cruelty is capable of, I have seen proof of extraordinary 
heroism and revolutionary strength in the vast majority, if not 
totality of the prisoners. They have not spoken; not given a house, 

 
68 http://www.fondazionebasso.it/2015/  
69 https://www.lazio900.it/oggetti/?id=21092  

http://en.wikipedia.org/wiki/Russell_Tribunal#Russell_Tribunal_in_Rome_on_Chile.27s_military_coup_D.27.C3.A9tat_of_1973
http://en.wikipedia.org/wiki/Russell_Tribunal#Russell_Tribunal_in_Rome_on_Chile.27s_military_coup_D.27.C3.A9tat_of_1973
http://en.wikipedia.org/wiki/Russell_Tribunal#Russell_Tribunal_in_Rome_on_Chile.27s_military_coup_D.27.C3.A9tat_of_1973
http://en.wikipedia.org/wiki/Russell_Tribunal#Russell_Tribunal_in_Rome_on_Chile.27s_military_coup_D.27.C3.A9tat_of_1973
http://www.fondazionebasso.it/2015/
https://www.lazio900.it/oggetti/?id=21092
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nor an address, no name. For that they have been tortured even to 
death.  

The best tribute to them is to continue fighting, to find among all 
the revolutionaries a tactical unit that finally allows us to destroy 
this political model based on torture…In other words, the fight 
against repression, the denunciation of the violation of human 
rights, of democratic rights, etc. that have been raised in this 
Tribunal, must be accompanied by the firm will to find the way … 
for the replacement of that power structure. In other words: to 
consider the question of the conquest of power. Only that will 
guarantee the end of the torture issue that is very incensing to you 
all, and that of course we are very honored to contribute to its 
denunciation.” 
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In the Archive at Fondazione Basso I was also found copy of 
correspondence I had with Linda Bimbi, secretary of the scientific 
working committee established after the Tribunal session on 
Chile, in Abril 1974. 
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In Norway and Sweden 

In 1998 Pinochet went to London. The Spanish judge Baltazar 
Garzón presented an extradition request to the U.K. authorities. 
On his support, I presented a similar demand. Formally, by filing 
Pinochet in Norway (I was then professor at the University of 
Tromsö), but agitating the campaign also in Sweden.  

My campaign to bring Pinochet to justice had a, for me,  
unexpected spread in European media, beyond Norway and 
Sweden. Several European news agencies, but also Associated 
Press, helped to made clarity what was behind  my police report 
against the Chilean dictator. In this way, the whereabouts about 
the detention of my friends and comrades in MIR, Bautista van 
Schouwen and Edgardo Enríquez Espinosa –which Pinochet 
ordered to assassinate– got the minds and hearts of many. 

Among the European news agencies were AFP, EFE, TT, NTB, and 
DPA. 

Newspaper Svenska Dagblated published my opinion piece: 

“Bring Pinochet to an European Court of Justice. Pinochet 
måste ställas inför rätta” 70  

 
70 http://ferradanoli.files.wordpress.com/2009/12/ferrada-noli-bring-
pinochet-to-justice2.pdf  

http://ferradanoli.files.wordpress.com/2009/12/ferrada-noli-bring-pinochet-to-justice2.pdf
http://ferradanoli.files.wordpress.com/2009/12/ferrada-noli-bring-pinochet-to-justice2.pdf
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Other publications in Europe on my action VS. 
Pinochet: 
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In Associated Press: 

“Chilean in Norway files against Pinochet” 71 

 

 

 

 

 

In ABC – Madrid (AFP, EFE): 

 
71 http://ferradanoli.files.wordpress.com/2009/12/associated-press-
ferrada-noli-pinochet.pdf  

http://ferradanoli.files.wordpress.com/2009/12/associated-press-ferrada-noli-pinochet.pdf
http://ferradanoli.files.wordpress.com/2009/12/associated-press-ferrada-noli-pinochet.pdf


 130 

"A French judge issues an international arrest warrant against 
Pinochet" ”Un juez francés dicta una orden de detención 
internacional contra Pinochet” 72 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
72 
http://hemeroteca.abc.es/nav/Navigate.exe/hemeroteca/madrid/abc/
1998/11/03/034.html  

http://hemeroteca.abc.es/nav/Navigate.exe/hemeroteca/madrid/abc/1998/11/03/034.html
http://hemeroteca.abc.es/nav/Navigate.exe/hemeroteca/madrid/abc/1998/11/03/034.html


 131 

In Dagbladet – Oslo: 

“Pinochet reported at the police in Norway” ”Pinochet 
politianmeldt i Norge” 73 

 
73 http://www.dagbladet.no/nyheter/1998/11/01/137778.html  

http://www.dagbladet.no/nyheter/1998/11/01/137778.html
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In Bruxelles – La Jornada (AP, Reuters, AFP, DPA)  
 
“Lawsuit against former dictator is filed in Belgium”  

“Dan entrada en Bélgica a demanda contra el ex dictador” 74 

 

 

 
74 http://ferradanoli.files.wordpress.com/2009/12/ferrada-noli-
pinochet-la-jornada.pdf  

http://ferradanoli.files.wordpress.com/2009/12/ferrada-noli-pinochet-la-jornada.pdf
http://ferradanoli.files.wordpress.com/2009/12/ferrada-noli-pinochet-la-jornada.pdf
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In Aftenposten – Oslo 

”Pinochet responsible for way more deaths” “Pinochet 
ansvarlig för for langt flere dødsfall” 75 

 
75 http://ferradanoli.files.wordpress.com/2009/12/frrada-noli-
aftenposten-pinochet-ansvarlig.pdf  

http://ferradanoli.files.wordpress.com/2009/12/frrada-noli-aftenposten-pinochet-ansvarlig.pdf
http://ferradanoli.files.wordpress.com/2009/12/frrada-noli-aftenposten-pinochet-ansvarlig.pdf
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In Aftenposten– Oslo  

”More against the ex-dictator” “Flere ut mot eksdiktatoren” 76 

 

  

 
76 http://ferradanoli.files.wordpress.com/2009/12/flere-ut-mot-
eksdiktatoren.pdf  

http://ferradanoli.files.wordpress.com/2009/12/flere-ut-mot-eksdiktatoren.pdf
http://ferradanoli.files.wordpress.com/2009/12/flere-ut-mot-eksdiktatoren.pdf
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Epilogue 
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From Pinochet’s prisons to exile battles 
 
(written in 2008) 

In these days I become 65 years old (the 25th of July). The Swedish 
newspaper Dagens Nyheter (DN) had recently an article about some of 
the aspects mentioned above, in a public congratulation for my 65 
birthday.  

The article was authored by DN staff-journalist Per Mortensen and 
published the 17th of July. The article 77 is titled “Professor has sailed in 
dangerous waters”. In the article is also mentioned my Italian bond, 
Noli, and my Italian ancestors. 

As well, it tells about  the sailing / navigation that I have done along the 
Swedish coast issue in the article and thus the title and the connection 
the journalist made at the end of the text with Antonio Noli and Cape 
Verde. I marked for you in red one text of the article relevant to Allende 
and your specific question.  

Following the translated text of excerpts in the article authored by Per 
Mortensen. 

“The one who understood in which ethical frame is within, and 
after that made up his decision, has thereafter no choice”.  

 
77 “Professor har seglat i farliga farvatten”, DN, 17 Jul 2008. 
https://www.dn.se/arkiv/familj/professorn-har-seglat-i-farliga-
farvatten/   

Facsimile: https://ferradanoli.files.wordpress.com/2009/12/dn2008-
07-17.jpg  

https://www.dn.se/arkiv/familj/professorn-har-seglat-i-farliga-farvatten/
https://www.dn.se/arkiv/familj/professorn-har-seglat-i-farliga-farvatten/
https://ferradanoli.files.wordpress.com/2009/12/dn2008-07-17.jpg
https://ferradanoli.files.wordpress.com/2009/12/dn2008-07-17.jpg
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So reasons Marcello Ferrada de Noli, one of the founders of the 
militant left organization MIR in Chile. Although a majority 
democratically elected Allende as their president, which was 
killed thereafter, it was only a minority of Chileans which 
confronted Pinochet with active resistance. 

 
Where the courage to do this does comes from? 
 
Marcello Ferrada de Noli resumes after a long reflection: 
 
–   “It is a question of honour to act according one’s conviction, 
which is not to be confounded with martyrdom. It is also a 
question of instinct, an altruistic behaviour such as the person 
who risks his/her life in saving the life of another.” 
 
–    “ The perspective should be to see mankind as something 
bigger than only the ego of our own, and not like the amoeba, 
whom –in Einstein’s words– experiences the drop of water in 
which she lives as being the all universe. 
 
And finally: 
 
–      “When there is no other available alternative, the one who 
fights has nothing to lose but his own oppressed existence”. 
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Otros libros del autor sobre el tema  
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